
خریدار   نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
ایجاد ســامانه »خودنویس« انحصار مشاوران املاک را 
شکسته است، گفت: مردم می توانند به صورت رایگان از 
بستر این سامانه برای قراردادهای خرید و اجاره مسکن 

استفاده کنند که کاهش هزینه ها را به همراه دارد.
مشاوران املاک طی سال های اخیر تبدیل به نهادهایی 
شــده اند که در تعیین قیمت اجاره بها و خرید مســکن 
نقش قابل توجهی دارند و بســیاری از مشاوران املاک 
تبدیل به عرضه کننده مســکن شــده اند. آن ها گاهاً به 
خرید مسکنی که قرار اســت معامله شود می پردازند و 
آن را به خریــدار عرضه می کنند؛ بنابراین، یک واســط 
به معامله اضافه می شــود که در افزایش قیمت ها نقش 
دارد.در حوزه اجاره بها نیز شرایط خوبی نداریم و شاهد 
افزایش فزاینده قیمت ها هســتیم. از شــواهد این طور 
برمی آید که مشــاوران املاک نقش بسزایی در افزایش 

قیمت ها دارند. مجلس راه اندازی سامانه خودنویس را به 
پشــتوانه یک مصوبه قانونی پیش بینی کرد. این سامانه 
راه اندازی شده اســت. استفاده از ســامانه خودنویس 
بسیار راحت اســت و افراد می توانند به آسانی نسبت به 

عقد قرارداد خود در حوزه مسکن اقدام کنند.
حامد یزدیــان، نماینــده اصفهان و ورزنــه در مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با ایرنا، در خصوص سامانه 
خودنویس و مزیت هایی که به لحاظ کاهش هزینه های 
مردم در زمینــه عقــد قراردادها و از بیــن بردن نقش 
واسطه ها دارد، اظهار کرد: واقعیت این است که این نوع 
ســامانه ها می توانند نقش قابل توجهی در ســاماندهی 

امور در حوزه مسکن داشته باشند. 
طی ســال های اخیر شاهد هســتیم که تعداد زیادی از 
بنگاه های املاک که بســیاری از آنها صورت غیرقانونی 
فعالیت می کنند، در ســطح شــهرها پراکنده شده اند.

وی ادامه داد: بنگاه های املاک هزینه های اضافی برای 
خریدار و فروشــنده به وجود می آورند. بــه جای اینکه 
خریدار و فروشنده و یا مســتأجر و موجر تعیین کننده 
قیمت ها باشــند، بنگاه های امــلاک قیمت ها را تعیین 

می کنند.
نماینده مجلس خاطرنشان کرد: بعضاً شاهد هستیم که 
بنگاه های املاک شــرایط رقابت کاذب و ناسالمی را در 
حوزه مســکن به وجود می آورند و بر گستره مشکلات 
اضافه می کننــد. در صورتی که اســتفاده از ســامانه 
خودنویس گســترش پیدا کند و افراد بتوانند خودشان 
به صورت مســتقیم قراردادها را عقد کنند، می تواند در 

کنترل قیمت ها موثر واقع شود.
یزدیــان گفت: ســامانه خودنویس انحصار مشــاوران 
املاک را شکســته اســت. قبلًا مردم چاره ای نداشتند 
جز این که به شــرایط مدنظر بنگاه ها تــن دهند. حالا 

می توانند به صورت رایگان از بســتر سامانه خودنویس 
اســتفاده کنند و با ســامانه خودنویس قدرت اختیار و 
انتخاب در جهت مراجعه به مشــاوران املاک به مردم 

داده شده است.
وی ادامــه داد: ما خصومتی با مشــاوران املاک نداریم 
و مخالف آنها نیســتیم، اما این واحدهــای صنفی باید 
مشــاوره بدهند و در ثبت و ضبط معاملات نقش داشته 
باشــند، نه این که نقش تعیین نــرخ را برعهده بگیرند. 
تعیین قیمت ها توسط مشــاوران املاک درست نیست 

و بر گستره مشکلات در حوزه مسکن اضافه می کند.
عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس خاطرنشان کرد: 
متأسفانه طی سال های اخیر مشــاوران املاک به جای 
اینکه به ثبت و ضبط معاملات بپردازند و نقش مشاور را 
برعهده بگیرند، به اقدامات سوداگرانه مبادرت کرده اند 

و به افزایش قیمت ها دامن زده اند.

بااعلاملیستمنتخبانطرحفروشایـرانخودرو

وش حواله ها دوباره پهن شد بساط خرید و فر
۷۰۰ شرکت بزرگ مصرف کننده اصلی گاز کشور هستند

ناترازی گاز چالشی برای فصل سرماناترازی گاز چالشی برای فصل سرما
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  انسداد فیزیکی مرزهای ایران با افغانستان 
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وی وزیر جدید راه و شهرسازی فضای پیش ر
سیدطه حسین مدنی، رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند  برای اولین بار در تاریخ وزارت راه 
و شهرسازی یک زن به عنوان وزیر انتخاب شده است. فرزانه صادق مالواجرد متولد ۱۳۵۵ با 

مدرک دکتری شهرسازی از ابتدا به عنوان کارشناس در این وزارتخانه مشغول به کار شد.
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فراترازکاغذ پایگاه خبری

آنلاین

 بازدهی بورس در زمان عشقی چگونه بود؟

شکست عشقی بـورسشکست عشقی بـورس

صفحه 3

آگهی تجد    ید    مناقصه عمومی    آگهی تجد    ید    مناقصه عمومی    
شهرداری رضوان در نظر دارد نسبت به اجرای عملیات آسفالت معابر سطح شهر 
رضوان به متراژ ۱۲۱۸۰ متر مربع، با برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای از طریق 
سامانه الکترونیک دولت تحت شماره ۲۰۰۳۰۹۴۷۸۵۰۰۰۰۰۳ اقدام نمایید. تاریخ 

انتشار مناقصه در سامانه www.setadiran.ir  مورخ ۱۴۰۳/۰6/۱۳ می باشد.
 1- مبلغ برآورد اولیه ۱۸,۴۲۲,۲۵۰,۰۰۰ ریال

2- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه ۹۲۱,۱۱۲,۵۰۰ ریال
3- محل دریافت اسناد مناقصه: سایت سامانه الکترونیک دولت

4- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت روز شنبه ۱۴۰۳/۰6/۱۷
5- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ۱۴۰۳/۰6/۲۷ سه شنبه

6- زمان بازگشایی پاکت ها: روز شنبه ۱۴۰۳/۰6/۲۸
آدرس: میامی - شهر رضوان - خیابان امام رضا )ع(

شهرداری رضوان ۰۲۳۳۲6۳۱۷۲۵
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰6/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰6/۲۰

شهرداری رضوان

امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

 آگهی تجدید مزایده عمومی آگهی تجدید مزایده عمومی
 کد  کد ۳۳--۱۴۰۳۱۴۰۳

سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد مشخصات مندرج در جدول ذیل را از طریق  تجدید مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط به مدت  
دوسال  شمسی  واگذار نماید:

مبلغ  کل کارشناسی بـرای  مدت   موضوع  تجدید مزایدهردیف
دو  سـال  شمسـی   ) ریال (

سپرده شرکت درمزایده  
آدرسبه ریال

اجاره بازارچه غذایی جهت عرضه مواد 1
کرج  - باغستان ، بلوار امام خمینی 1/920/000/000 38/400/000/000غذایی  در پارک گل نرگس 

، ضلع شمالی پارک گل نرگس

1- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت درمزایده  عمومی به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت  ) ستاد ایران ( به  آدرس سایت https:// www.setadiran.ir/ مراجعه 

نماید .
2-شرایط 

1-2- اشخاص حقیقي : کارت ملی -  شناسنامه –-  اخذگواهی عدم چک برگشتی از سامانه 
بانک مرکزی الزامی ودرزمان بازگشایی پاکات ملاک عمل  میباشد.

2-2- اشخاص حقوقي :  اساسنامه  مرتبط شركت – آگهي تاسیس- آخرین تغییرات 
)روزنامه رسمي(- سایر مدارك ثبتي –  کارت ملی صاحبان امضاء - اخذگواهی عدم چک 

برگشتی از سامانه بانک مرکزی الزامی ودرزمان بازگشایی پاکات ملاک  عمل میباشد 
3-   سپرده  شرکت در مزایده به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: 

- ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر دارای 
شماره اختصاصی سپام معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید 
پستی   کد   ، اقتصادی ۴۱۱۳6۷۷۵۹۹۱۷   کد   ، ملی ۱۴۰۰۰۲۸۷۹۴۲  ) شناسه  باشد. 

)  ۳۱۳۴۸۵۱۹6۵
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره ۱۰۰۱۰۰۱۰۰۱۲۱ بانک شهر 

شماره  حساب  به  مناقصه   اسناد   خرید  هزینه  بابت  ریال    ۱/۰۰۰/۰۰۰ مبلغ     -۴
۷۰۰۸۲۴۱۲6۳۹۸بانک شهر واریز وفیش پرداختی آن را به امورقراردادها تحویل نمایند.

۵-برندگان نفر اول و دوم مزایده   هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتیب 
ضبط خواهد شد .

6-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 
مختار است.

7-  هزینـه چاپ آگهـی  به عهده برنـده مزایده   میباشد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است .

9- ۱۰ % ازمبلغ  کل پیشنهادی وجه نقد و یا ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه های 
صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر ومورد تایید بانک مرکزی ودارای شماره    اختصاصی  
سپام ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات  یکساله ازبرنده اخذ خواهد شد.

10- تاریخ انتشار درسامانه از  مورخ ۱۴۰۳/6/۲۰  مدت ۲ روز  .
  11- مهلت زمانی دریافت اسناد درسایت  تاپایان وقت اداری مورخ ۱۴۰۳/۷/۱ .

12- مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پایان وقت اداری مورخ ۱۴۰۳/۷/۱۲ .
13- زمان بازگشایی درسایت ساعت ۸ صبح مورخ ۱۴۰۳/۷/۱۴  .

شهرداری کرج
 سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری

شهرداری کرج
 سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری

 مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران از رشــد ۲۵۰ 
درصدی صدور پروانه ساخت برای بافت های فرسوده شهر 

تهران خبر داد.
 حســین جنتی اظهار کرد: در شــهر تهــران ۲۵۰ هزار 
پلاک فرســوده و ناکارآمد معروف به بناهای لرزان وجود 

دارد که در سال ۱۴۰۳ با رشــد و افزایش ۲۵۰ درصدی 
صدور پروانه ســاختمانی در بافت های فرسوده در قیاس 
با سال ۱۴۰۲، شــاهد نوســازی بســیار خوبی در این 

مناطق بودیم.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران گفت: ۱۷.۵ 

درصد از جمعیت کل کشــور ســاکن اســتان تهران 
اند کــه از این تعــداد ۳۶ درصــد جمعیت اســتان 
تهران ســاکن در ســکونتگاه ها و بافت های ناکارآمد 
زندگــی می کنند، هدف گــذاری اداره کل در ســال 
۱۴۰۳ رشــد ۵۰ درصدی صدور پروانه ساختمانی در 

این بافت ها نســبت به سال ۱۴۰۲ اســت که در شهر 
تهران با مصوبات انجام شــده رشــد ۲۵۰ درصدی در 
صدور پروانه ســاخت برای بافت فرســوده را شــاهد 

بودیم.
جنتی تصریح کرد: همه مدیران شــهری، انبوه ســازان، 

صنعتی سازان و سازندگان متبحر در بافت های فرسوده 
می بایست از تســهیلات ۱۹ بندی مشــوقانه بافت های 
فرســوده بهره ببرند، استفاده از این تســهیلات به رشد 
چشمگیرتر نوســازی در بافت های فرسوده منجر خواهد 

شد.

وانه ساخت در بافت های فرسوده پایتخت رشد ۲۵۰ درصدی صدور پر

ورت فعال تر شدن کمیته تخصصی سازگاری  ضر
با کم آبی

معاون وزیر نیرو گفــت: در اصفهان برای مدیریــت منابع و مصارف آب و 
حل مشکلات آبی استان مدل سازی انجام شده تا بتواند بر کاهش یا بهبود 

نرخ فرونشست در این استان تأثیر بگذارد.
 حمد جوان بخت معاون وزیر نیرو در یکصد و هفتمین نشســت کارگروه 
سازگاری با کم آبی که به میزبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار 
شد، اظهار داشــت: موضوع فرونشســت به گفتمان رایج سال های اخیر 
تبدیل شــده اســت، چرا که اثرات آن در نقاط مختلف کشور مشاهده 
می شــود که به عنوان یک تهدید و اختلال تمدنی می تواند خطرســاز 

باشد.
وی افزود: روشــن اســت که یکی از دلایل محرز فرونشســت، برداشت 
بی رویه از آب زیرزمینی است و حتی در مناطقی که آب سطحی افراطی 

برداشت می شود، نیز اثر خودش را دارد.

حذف واسطه گری در قراردادهای حوزه مسکن با سامانه خودنویس



کنعانیدرنشستخبریعنوانکرد

توسعه مناسبات با حوزه شرق و کشورهای آسیایی همچنان در رأس اولویت

پزشکیاندردیدارباسربازانگمنامامامزمان)عج(:

 نتیجه عمل وزارت اطلاعات باید حفظ سرمایه های مادی و معنوی کشور باشد
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روزنامهاقتصادیصبحایران
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سفیرایراندرکابل:
  انسداد فیزیکی مرزهای ایران با افغانستان 

و پاکستان درحال انجام است
 ســفیر ایران در کابل گفت: یکی از موضوعاتی که حکومت سرپرست 
همراهی می کند، مساله طرح انسداد فیزیکی مرز است که اکنون هم در 
مرزهای افغانستان و هم پاکستان شروع شده و خوشبختانه این مساله 
جزو تاکیدات شــورای عالی امنیت ملی بوده و از جمله مسائلی بوده که 

رهبری به عنوان فرمانده کل قوا بر آن اهتمام داشت.«
حسن کاظمی قمی ســفیر جمهوری اســلامی ایران در کابل پایتخت 
کشور افغانستان و نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان، در یک 
گفت وگو، درباره آخرین وضعیت طرح مسدود سازی و انسداد فیزیکی 
مرز ایران و افغانستان عنوان داشــت: »امنیت مرزها یکی از حوزه هایی 
است که با حکومت سرپرستی افغانســتان همکاری داریم. ما در مساله 
مقابله با تروریســم، مبارزه با قاچاق مواد مخــدر و دیگر موضوعات نیز 
با حکومت سرپرســتی، همــکاری داریم.کاظمی قمی افــزود: یکی از 
موضوعاتی کــه حکومت سرپرســتی همراهی می کند، مســاله طرح 
انسداد فیزیکی مرز ایران با همســایگان شرقی است که هم در مرزهای 
افغانستان و هم پاکستان شــروع شده و خوشــبختانه این مساله جزو 
تاکیدات شــورای عالی امنیت ملی بوده و از جمله مسائلی بوده که رهبر 

معظم انقلاب به عنوان فرمانده کل قوا بر آن اهتمام داشت.
ســفیر ایران در کابل خاطرنشــان کرد: ســتاد کل نیروهای مســلح 
جمهوری اســلامی ایران با کمک سپاه پاســداران و ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، طرح انسداد فیزیکی مرز با افغانستان و پاکستان را آغاز 
کرده اند، اما چون طول مرزهای شــرقی طولانی و دیوارکشــی وسیع 
اســت، این امر تاحدودی زمان می برد، در هر حــال طرح های امنیتی 
در مرز اکنون در حال انجام اســت که همکاری با حکومت سرپرســت 

افغانستان یکی از آن هاست.

 ۱۵ حمله رژیم صهیونیستی علیه سوریه
 ۵۷ شهید و زخمی برجای گذاشت

خبرگزاری رســمی ســوریه از برجای ماندن ۵۷ شــهید و زخمی در 
حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه این کشور خبر داد.

به نقل از خبرگزاری رسمی سوریه سانا، فیصل حیدر مدیر بیمارستان 
شهر مصیاف واقع در حومه حماه اعلام کرد که تجاوز شب گذشته رژیم 
صهیونیستی به این منطقه دست کم ۱۴ شــهید و ۴۳ زخمی برجای 
گذاشته است.وی در ادامه افزود: حال برخی از زخمی ها وخیم گزارش 
شده است.معن عبود اســتاندار حماه نیز از بیمارســتان شهر مصیاف 
و زخمی های بستری شده در این بیمارســتان بازدید کرد.تجاوز شب 
گذشته رژیم صهیونیستی باعث برجای ماندن خسارات در مسیر وادی 

العیون و وقوع آتش سوزی در منطقه حیرعباس شده است.
بر اســاس گزارش رســانه های خبــری، دلیل اصلی حمــلات رژیم 
صهیونیســتی، هدف قــرار دادن مرکز تحقیقات علمی و تأسیســات 

آزمایشگاهی دفاعی سوریه در حومه شهر مصیاف بوده است.
سایت شبکه الحره نیز به نقل از رسانه های سوری گزارش داد که دست 

کم ۱۵ حمله علیه این کشور طی شب گذشته صورت گرفته است.

مقامارمنی:
ویی قادر به اختلال در ارتباط زمینی  هیچ نیر

ایران و ارمنستان نیست
خبرگزاری آرمن پرس نوشــت که یک مقام ارشــد امنیتی ارمنستان 
با تشــکر از مواضع ایران تاکید کرد که هیچ نیرویی قادر به اختلال در 
ارتباط زمینی دو کشور نیست. تارنمای خبرگزاری دولتی آرمن پرس 
خبر داد که آرمن گریگوریان دبیر شــورای امنیت ارمنستان با مهدی 

سبحانی سفیر جمهوری اسلامی ایران دیدار و گفتگو کرد.
در جریان دیدار روز گذشــته، ســبحانی بــر موضع ایــران در مورد 
تغییرناپذیــری مرزهــای بیــن المللی، مخالفــت با هرگونــه تغییر 

ژئوپلیتیکی و حمایت از تمامیت ارضی همسایگان تاکید کرد.

گریگوریان نیــز از حمایت ایران از تمامیت ارضی ارمنســتان و موضع 
تهران در مورد تغییرناپذیری مرزهای بین المللی تشکر کرد.

دبیر شورای امنیت ارمنستان گفت: مرز ارمنســتان و ایران مرز صلح، 
دوستی و همزیستی مسالمت آمیز است. ارمنستان برای روابط با ایران 
اهمیت ویژه ای قائل اســت و هیچ نیرویی قادر نیســت ارتباط زمینی 

ایران و ارمنستان را مختل کند.
گریگوریان گفت که هرگونه رفع انسداد راه های داخل ارمنستان تحت 
کنترل و حاکمیت دولت این کشور صورت خواهد گرفت. وی بار دیگر 
تاکید کرد که ارمنســتان با هرگونه رفع انســداد بر اســاس چارچوب 

کریدور فراسرزمینی مخالف است.
به نوشــته آرمن پرس، در این دیدار روابط دوجانبه و همچنین مسائل 

منطقه ای نیز مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

واکنش کرملین به ادعای ارسال موشک های 
وسیه ایرانی به ر

 سخنگوی کرملین، درباره گزارش  های ادعایی در مورد ارسال موشک 
های ایرانی به روسیه گفت که چنین اخباری با واقعیت مطابقت ندارد.

 به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، پیشتر شــبکه خبری سی ان ان طی 
گزارشی به نقل از منابع نامشخص ادعا کرده بود که ایران موشک های 
بالستیک کوتاه برد را برای اســتفاده در عملیات نظامی در اوکراین به 

روسیه منتقل کرده است.
در همین حــال دیمیتری پســکوف امروز در واکنش بــه این گزارش 
ادعایی گفت: مــا این گزارش هــا را رویت کرده ایــم و چنین اخباری 
همیشــه با واقعیت مطابقت ندارند. ایران شــریک مهم ماســت و در 
حال توســعه روابط تجاری و اقتصادی هســتیم. همکاری  ها و گفت  و 
گوهایمان را در همه حوزه های ممکن و از جمله حساس  ترین حوزه ها 
توســعه داده و به این اقدام در راســتای منافع مردم دو کشــور ادامه 
خواهیم داد.ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفته بود: جمهوری 
اســلامی ایران از ابتدای بحران اوکراین تاکنون هیچگاه بخشی از این 
نزاع و درگیری نظامــی و ادامه آن نبوده و همواره از راهکار سیاســی و 
گفت وگوهای دوجانبــه برای پایان دادن به این بحــران حمایت کرده 
اســت.ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال 
خبرنگار سیاســت خارجی ایرنا در خصوص ادعای ارسال موشک  های 
بالســتیک ایرانی به روســیه گفت: همانگونه که بارهــا تاکید گردید، 
جمهوری اســلامی ایران ضمن مخالفت با جنگ، از راهکار سیاســی 
برای حل و فصــل اختلافات روســیه و اوکراین و پایان بخشــیدن به 

درگیری های نظامی حمایت می کند.

تریبون

 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت که برای 
ملاقات با دولت جدید ایران و ازســرگیری گفت وگوها 
برای رســیدن به نتایج واقعی درباره مسائل باقی مانده 
پادمانی آمادگی دارد. رافائل گروسی طی سخنانی در 
نخســتین روز برگزاری نشســت فصلی شورای حکام 
گفت: پس از انتخابات در ایران، مــن با رئیس جمهور 
پزشــکیان مکاتبه کردم و تمایل خود را برای دیدار با 
او در تهران برای از ســرگیری گفتگــو و همکاری بین 
آژانس و ایران نشان دادم.وی با اشــاره به اینکه رئیس 
جمهوری ایران، پذیرفت که در فرصتی مناســب با او 
ملاقات کند، افــزود: من ایران را تشــویق می کنم که 
چنین نشســتی را در آینده ای نه چندان دور تسهیل 
کند تا بتوانیم گفت وگوی سازنده ای را برقرار کنیم که 

به سرعت به نتایج واقعی منجر شود.

مدیرکل آژانس در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به تدابیر جبرانــی ایرانی در 
برجــام، ادعاهای سیاســی دربــاره برنامه 
صلح آمیز هسته ای کشــورمان را تکرار کرد 
و مدعی شد: ذخایر اورانیوم غنی شده ایران 
تا غلظت ۲۰ درصد و ۶۰ درصد همچنان در 
حال افزایش است و ایران تعداد آبشارهایی را 

که برای غنی سازی اورانیوم استفاده می کند، افزایش 
داده است.

وی ادامه داد: بیش از سه ســال و نیم از زمانی که ایران 
اجرای تعهدات مرتبط هســته ای خود تحت برجام، از 
جمله اجرای موقــت پروتکل الحاقی خــود را متوقف 
کرده اســت، می گذرد و در نتیجه، آژانس تداوم دانش 
خود در رابطه با تولید و شمار سانتریفیوژها، آب سنگین 

و کنسانتره ســنگ اورانیوم را از دست داده 
است.مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با تکرار ادعاهای پادمانی که در اسناد جعلی 
رژیم صهیونیستی برای امنیتی سازی پرونده 
اتمی ایران ریشــه دارد افزود: هیچ پیشرفتی 
در زمینه حل و فصل مســائل پادمانی باقی 
مانده صورت نگرفته اســت. ایران می گوید 
همه مواد، فعالیت ها و مکان های هسته ای مورد نیاز را 
طبق توافقنامه پادمان اعلام کرده اســت. با این حال، 
این بیانیه با یافته های آژانس در مورد ذرات اورانیوم با 
منشاء انسانی در مکان های اعلام نشده در ایران مغایر 
اســت. آژانس باید مکان)های( فعلی مواد هسته ای و/

یا تجهیزات آلوده مربوطــه را بداند.وی ادامه داد: ایران 
هنوز کد ۳.۱ اصلاحی را که یک تعهد قانونی برای ایران 

اســت، اجرا نمی کند، زیرا اعلام کرده است که اجرای 
این قانون را به حالت تعلیق درآورده اســت. این مسائل 
پادمانی باقیمانده ناشی از تعهدات ایران ذیل توافقنامه 
پادمان جامع اســت و باید حل شــود تا آژانس بتواند 
تضمین دهد که برنامه هســته ای ایران منحصراً صلح 
آمیز است.گفتنی اســت که ایران دو سال پس از خروج 
یکجانبه آمریکا از برجام و تعلــل طرف های اروپایی در 
عمل به تعهداتشــان در این توافــق، گام هایی را تحت 
نظارت آژانس برای کاهش تعهداتش برداشت تا توازن 

در اجرای این توافق را برقرار کند. 
جمهوری اســلامی ایران همواره تاکید کرده که تدابیر 
صورت گرفته برگشــت پذیر بوده و هرزمان که ســایر 
طرف ها به طور کامل به تعهدات شان عمل کنند ایران 

نیز متقابلا رفتار خواهد کرد.

آژانس

خریدار  ســخنگوی وزارت خارجه گفت: 
توسعه مناسبات با حوزه شرق و کشورهای 
قاره آســیا همچنــان در رأس اولویت های 
دولت و دســتگاه دیپلماســی قرار خواهد 
داشت.»ناصر کنعانی« ســخنگوی وزارت 
خارجه در نشســت خبری، اظهار داشــت: 
قهرمانی ورزشــکاران ایــران را در المپیک 
و پارالمپیک تبریک می گویــم. به مربیان 
مجموعــه تیم های ورزشــی کشــورمان 
که نقش برجســته ای در ایــن پیروزی ها و 

قهرمانی ها داشتند، تبریک می گویم.
وی ادامه داد: همچنین به مدال آوران گروه 

علمی کشور نیز تبریک می گویم.

رژیم صهیونیستی به شکست به 
مراتب نزدیک تر از پیروزی است

ســخنگوی وزارت خارجه در مورد واکنش 
ایران به عملیات شب گذشــته مقاومت در 
اردن و مرز فلســطین، که به ایران نســبت 
داده شده، افزود: رژیم صهیونیستی غده ای 
سرطانی و هســته کانونی و مرکزی محور 
خباثت در منطقه به شمار می رود. این رژیم 
بخاطر جنایات هولناکــی که در غزه و اخیراً 
در کرانه غربی فلســطین مرتکب شده خود 
را در مقابل خشم ملت های جهان قرار داده 
است. تردیدی نیست که حمایت از مسئله 
فلسطین به عنوان جمهوری اسلامی ایران 
یک تعهد قانونی و اخلاقی و انســانی تلقی 
می کنیم. تــلاش مقامات رژیم اســرائیل 
برای انتصــاب هر رخدادی به ایــران قطعاً 
یک لفاظی و تلاشی مذبوحانه برای کتمان 

حقایق است.
وی گفت: این رژیم با تــداوم جنایات خود 
و زیاده خواهی های خود در مذاکرات آتش 

بس پنجره جدید آتش را باز کرده است.
کنعانــی افزود: ایــن رژیم به شکســت به 

مراتب نزدیک تر از پیروزی است.
وی در مــورد حمله بامــداد امــروز رژیم 
اســرائیل به خاک ســوریه، تصریــح کرد: 
این جنایت را با قوی تریــن عبارات محکوم 
می کنــم. حمله بــه کشــورهای منطقه 
توسط این رژیم نشــان می دهد جنایات او 
محدود به غزه نیســت و جنایات فرامرزی 
انجام می دهد. حامیان این رژیم از تســلیح 

و حمایــت از این رژیــم دســت بردارند. 
ســازمان های بین المللی به صورت جدی 
باید اقدامات رژیم اسرائیل را محکوم کنند 
و در مقابل این میــزان از جنایات اقدامات 
جدی و بازدارنــده انجام دهنــد. آنچه در 
رســانه های رژیم اســرائیل منتشــر شده 
و این اقدام را به ایران نســبت دادند، قبول 
نمی کنیم.کنعانی در پاســخ به سوال مهر، 
مبنی بر اینکه با توجه به تاکید وزیرخارجه 
به موضوعات مدیریت تخاصــم با آمریکا و 
مدیریت روابط و تنش ها بــا اتحادیه اروپا، 
شــاهد موضع گیری های داخلی و خارجی 
درباره روابط ایران با شرق شده است، آینده 
توافق هــا و مذاکراتی که با شــرق )توافق با 
چین و روسیه( داشــتیم چطور خواهد بود، 
اظهار داشــت: توسعه مناســبات با حوزه 
شرق و کشــورهای قاره کهن آسیا در رأس 
اولویت های دولت و دســتگاه دیپلماســی 
همچنان قــرار خواهــد داشــت و اجرای 
توافقات اجرا شده گذشــته و تنظیم اسناد 
جدید همکاری مبتنی بــر نیازهای موجود 
در روند روابــط دوجانبه بــا جدیت مورد 
اهتمام و پیگیری دولــت چهاردهم خواهد 

بود.
کنعانی بیــان کــرد: وزارت خارجه اهتمام 
جدی و ویژه خود را مبذول خواهد داشــت. 
روابط با کشورهای حوزه شرق، آسیا و چین 
و روســیه با جدیت و قاطعیت دنبال خواهد 
شــد و ادامه این همکاری ها مبتنی بر اراده 
و خواست مشترک ایران و شــرکای ایران 
خواهد بــود و این ها تأمین کننــده منافع 

مشترک خواهد بود.
وی افزود: مــا در منطقه پیچیــده ای قرار 
داریم و همکاری هــای منطقه ای را بهترین 
راه برای رفع سوءتفاهمات تلقی می کنیم و 
توسعه روابط با شرق و آسیا به معنای نادیده 
گرفتن توسعه مناسبات با دیگر کشورهایی 
که خواستار روابط دوســتانه با ایران است، 
نیست. همزمان با توســعه روابط با شرق و 
آسیا برای روابط با کشورهای دوردست هم 

اهتمام ویژه خواهیم داشت.
سخنگوی دســتگاه دیپلماســی گفت: به 
اقدامات مثبت واکنش های مثبت خواهیم 

داشت.

روابط ایران و عراق روابط ممتاز با 
ویژگی های منحصربه فرد است

کنعانی در مورد درباره ســفر پزشکیان به 
عراق گفت: روابط ایران و عراق روابط ممتاز 
با ویژگی های منحصربه فرد است؛ نخستین 
ســفر خارجــی رئیس جمهــور بــه عراق 
نشانه اهمیت مناســبات دو کشور است که 
فرصت تعمیق مناســبات را فراهم می کند؛ 
دو کشــور در حوزه امنیتی طرفین معتقد 
به تامین امنیت در طول مرزهای مشــترک 
هستند؛ در چارچوب توافق امنیتی امضای 
همکاری هــای دو کشــور امتــداد خواهد 
داشت؛ امنیت پایدار در منطقه در این سفر 

مورد تمرکز است.

مخالفت قاطع خود را با هر اقدامی 
برای تغییرات ژئوپلتیک و مرزی اعلام 

می کنیم
وی درباره توافــق جامع ایران و روســیه، 
تصریح کــرد: تدویــن ســندی به عنوان 
راهنمای توســعه روابط دو کشــور ایران و 
روسیه در دســتور کار دو کشور قرار داشته 
است؛ این سند تحت عنوان معاهده جامعه 
مشــارکت راهبردی ایران و روســیه انجام 
شــده و امضای آن در دســتور کار رؤسای 
جمهور دو کشور قرار دارد؛ امضای این سند 
می تواند مبانی حقوقی لازم برای توســعه 
روابط دو کشــور در همه زمینه هــا به ویژه 

تجاری و اقتصادی فراهم کند.
ســخنگوی وزارت خارجه درمورد کریدور 
زنگزور، افــزود: ایــران به حمایــت از رفع 
انسداد از ارتباط های اقتصادی و مسیرهای 
مواصلاتی و صلح جمهوری های آذربایجان 
و ارمنســتان اهمیــت می دهــد؛ بازیگران 
خارجی که بی ثباتــی در قفقاز تأمین کننده 
منافع آن هاســت، به دنبال بی ثبات ســازی 
در منطقه هســتند؛ ما از تقویت ســازوکار 
همکاری منطقــه ای مبتنی بر الگوی ۳+ ۳ با 
جدیت حمایت می کنیم؛ ایران در چارچوب 
سیاست همســایگی از صلح پایدار در قفقاز 
جنوبی حمایت می کند و در همین چارچوب 
از رفع انسداد مسیرهای مواصلاتی حمایت 
می کنیم؛ این چارچوب از نظــر ما می تواند 
به تقویت صلح پایدار در منطقه کمک کند؛ 

ما مخالفت قاطع خود را با هــر اقدامی برای 
تغییرات ژئوپلتیک و مرزی اعلام می کنیم.

کنعانــی در مورد حضور رئیــس جمهور در 
بریکس، افــزود: عضویت ایــران در بریکس 
یک فرصت بسیار مهم پیش روی ایران برای 
توسعه مناســبات خود با کشــورهای عضو 
است. بریکس ظرفیت های مهم و منحصر به 
فردی برای اعضای بریکس ایجاد کرده است. 
چندجانبه گرایی یک رویکرد هوشــمندانه 
از اعضــای بریکس اســت کــه بتوانند در 
مقابل یکجانبه گرایی اقــدام کنند. در حال 
حاضر ایــران عضو فعال شــرکت کننده در 
همه نشســت های بریکس بوده است. قطعاً 
مشــارکت ســطح عالی ما در نشست کازان 
روســیه هم در همین راســتا و در چارچوب 

منافع کشور است.
سخنگوی وزارت خارجه در مورد پالس های 
مثبت دولت چهاردهم برای انجام مذاکرات، 
افزود: مواضع ایران روشــن و واضح اســت. 
توافق یــک توافق جمعــی و دارای تعهدات 
برای همه اعضا بوده است، ایران تنها عضوی 
بود کــه به همــه تعهدات خــود عمل کرد. 
این یــک مطالبه منطقی و روشــن و بدیهی 
اســت. توافق زمانی می تواند انجام شود که 
همه طرف ها بــه تعهدات خــود بازگردند. 
مذاکرات را به عنوان یک راهکار دیپلماتیک 
برای منافع خود، محل توجــه و اهتمام قرار 
داده ایم. جای تأسف اســت که دیگر شرکا و 
اعضای اروپایــی بودند که اجازه پیشــبرد 

مسیر دیپلماتیک چندجانبه را برای پیشبرد 
امــور را ندادند. معتقدیــم همچنان فرصت 
دیپلماتیک برای طرف هــا وجود دارد. بویژه 
برای شــرکایی که از این تعهد شــانه خالی 
کردند. گفتگوهــای خوبی با عراقچی و بورل 
به صورت تلفنی انجام شــده و خوشــبین 
به تحــرکات دیپلماتیک پیش رو هســتیم.

ســخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با تأثیر 
رویکرد ایــران در قبال رژیم صهیونیســتی 
بر تعامل ایــران و اتحادیه اروپــا، بیان کرد: 
روابط کشــورها در عرصه بین المللی دارای 
ابعاد مختلف با اختلاف و افتراق نظر اســت؛ 
مادامی که طرفین بر گســترش بــر روابط 
اتفاق نظر داشته باشند، توافق و تعامل پیش 
خواهد رفت؛ اگر اتحادیه اروپا تمایل عملی و 
اراده قوی برای برقراری مناسبات متقابل با 
ایران داشته باشد، امکان تحقق این همکاری 
وجــود دارد؛ وجــود رژیم صهیونیســتی 
تعمیق کننده بی ثباتی در منطقه اســت و ما 
در ارتباط با مسئله فلسطین مواضع روشن، 

دقیق و اصولی داریم.
کنعانی در مورد سفر پزشــکیان به سازمان 
ملــل و برنامه هــای پیش رو گفــت: رئیس 
جمهــور مطابق هرســال برای شــرکت در 
اجلاس به نیویورک ســفر خواهد کرد. ایران 
از فرصت حضــور در مجامــع بین المللی و 
انجام دیدارهای بین المللی غفلت نمی کند. 
دیدارهای مختلف دوجانبه و دیپلماتیک در 

برنامه ها گنجانده خواهد شد.

وسی: آماده گفت وگو با دولت جدید ایران برای رسیدن به نتایج واقعی هستم گر

خریدار  رئیس جمهور خطاب به سربازان 
گمنام امام زمان)عج الله(، گفت: باید نتیجه 
زحمت شــما حفظ ســرمایه های مادی و 
معنوی و منابع انسانی کشــور باشد. نباید 
نســبت به خروج نخبگان و ســرمایه های 
مــادی کشــور بی تفــاوت باشــیم و باید 

ریشه های آن را شناسایی کرد.
مســعود پزشــکیان در دیدار با مدیران و 
کارکنــان وزارت اطلاعــات به مناســبت 
چهلمین سالگرد تاســیس این مجموعه، 
قدم اول برای آبادانی و ســاختن کشــور را 
رفع اختلافات و دعواهای بی مورد دانست و 
تصریح کرد: اگر به تکالیف سند چشم انداز 
عمل کــرده بودیم، امروز وضعیت کشــور 

متفاوت از شرایط فعلی بود.
وی با تاکید بر اینکه بایــد با تمام وجود باور 
کنیم که، می خواهیــم و می توانیم بهترین 
در منطقه باشیم، افزود: ما قرار بود بر اساس 
ســند چشــم انداز به جایــگاه اول منطقه 
برســیم، اما امروز باید از خود بپرســیم آیا 
راهی که در حال پیمودن آن هســتیم، ما را 

به این هدف می رساند؟
رئیس جمهور با بیان اینکه اگر هدف را دقیق 
بشناســیم، راه های رســیدن به آن را پیدا 
خواهیم کرد، اظهار کرد: مــا نباید به دنبال 
این باشــیم که افراد نزدیک به خودمان در 
مناصب مختلف قــرار بگیرنــد، بلکه باید 
به دنبال آن باشــیم که توانمندترین افراد 
بــرای اجرای تکالیف ســند چشــم انداز و 
سیاســت ها و قانون برنامه روی کار بیایند؛ 
اگر فردی در منصبی قــرار گرفت که توان 

اجرای مســئولیت ها و وظایف آن منصب را 
نداشت، آیا حضور او خدمت به کشور است 

یا خیانت؟!
پزشکیان با اشاره به اینکه اگر نتیجه حضور 
ما در یــک منصب ایجــاد رضایتمندی در 
مردم باشــد، انقلاب، ولایــت و جمهوری 
اســلامی تثبیت و تقویت شده است،افزود: 
ایجاد رضایتمنــدی نزد مــردم محصول 
وحدت و وفاق اســت نه اختــلاف و دعوا؛ با 
خدمت بی منت و خالصانه به مردم می توان 
رضایــت آنها را جلــب کرد نه با دســتور و 

ســخت گیری های بی مــورد. اگــر امروز 
در کشــور مشــکلات مختلف اجتماعی و 
فرهنگی و اقتصادی داریم ریشه آن در رفتار 
مدیریتی ماست که بر اســاس سنت خدا و 

رسولان نبوده است.
وی با بیان اینکه مشــکل مردم عمل و رفتار 
ماست، گفت: اگر توانســتیم در عمل نشان 
دهیم که راه امامان ما کدام اســت، اعتقاد 
و باور مــردم تقویــت خواهد شــد، اما اگر 
رانت خــواری و گروه بازی کردیــم، هر قدر 
هم حرف های خوب بزنیــم مردم عمل ما را 

می بینند و به حرف های ما توجهی نخواهند 
کرد. اگر درســت عمل نکردیم، هر قدر هم 
حدیث و آیــه بخوانیم بی فایده اســت و با 
ایجاد ذهنیت ریاکاری نزد مردم، بیشتر به 

اعتقادات آنان ضربه خواهیم زد.
رئیس جمهــور کارکنان و مدیــران وزارت 
اطلاعات را ســربازان گمنــام و بی ادعای 
واقعی خواند و خاطرنشــان کرد: نقش شما 
در تامین و ارتقای امنیت کشــور بی بدیل 
اســت، لذا باید نتیجه زحمت شــما حفظ 
سرمایه های مادی و معنوی و منابع انسانی 

کشور باشد. نباید نسبت به خروج نخبگان 
و سرمایه های مادی کشور بی تفاوت باشیم 
و بایــد ریشــه های آن را شناســایی کرد و 

خشکاند.
پزشــکیان در بخش دیگری از ســخنانش 
با تاکید بر اینکه نمی توانیم انتظار داشــته 
باشیم که نخبگان خودشــان را به ما عرضه 
کنند، بلکه باید به دنبال شناسایی و جذب 
آنها باشــیم، گفت: ما برای اجرای تکالیف 
سند چشم انداز نیاز به کمک نخبگان داریم، 
اما باید در نظر داشــته باشیم که جذب این 
افراد با دســتور ممکن نیســت، بلکه باید 
محترمانه از آنان خواهــش کنیم تا به یاری 

ما بیایند.
وی تاکید کرد که اگر چه پیاده کردن افراد 
از قطار انقلاب راحت است، اما سوار و همراه 
کردن آنها به هیچ وجه کار راحتی نیســت، 
لذا باید مراقبت کنیم کــه نتیجه عمل ما به 
هیچ وجه باعث نشــود که کسی بی جهت و 

ناروا از قطار انقلاب پیاده شود.
پیش از ســخنان دکتــر پزشــکیان، وزیر 
اطلاعــات در اظهاراتــی ضمــن تبریک 
فرارسیدن ایام ماه ربیع، گزارشی از تلاش ها 
و اقدامات ســربازان گمنام امام زمان )عج( 

ارائه کرد.
در پایان این مراســم رئیــس جمهور حکم 
وزارت اطلاعات دولــت چهاردهم را تقدیم 
حجت الاسلام والمســلمین سید اسماعیل 
خطیب کــرد و با حضور دکتر پزشــکیان و 
وزیر اطلاعات از خانواده ســه تن از شهدای 

وزارت اطلاعات تقدیر شد.
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وی وزیر جدید راه و شهرسازی فضای پیش ر
سیدطه حسین مدنی، رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند  برای اولین بار در 
تاریخ وزارت راه و شهرسازی یک زن به عنوان وزیر انتخاب شده است. فرزانه صادق 
مالواجرد متولد ۱۳۵۵ با مدرک دکتری شهرســازی از ابتدا به عنوان کارشناس در 

این وزارتخانه مشغول به کار شد.
صادق مالواجرد در طول سال های فعالیت خود مسئولیت هایی چون معاونت دفتر 
نظارت بر طرح های توســعه و عمران شهری وزارت مســکن و شهرسازی، معاون 
مسکن و شهرســازی اداره کل مســکن اســتان همدان، مدیرکل دفتر معماری و 
طراحی شهری و بافت های واجد ارزش وزارت راه و شهرسازی، مدیرکل شهرسازی 
و طرح های شهری تهران و معاونت شهرسازی وزیر را تجربه کرده و امروز مسئولیت 
این وزارتخانه را بر عهده گرفته اســت.وزارت راه و شهرســازی دارای تعداد بالایی 
سازمان و شــرکت تخصصی است که در حوزه مســکن و شهرسازی شامل سازمان 
ملی زمین و مسکن، ســازمان مجری ساختمان ها و تأسیســات دولتی و عمومی، 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، شــرکت آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک، 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران و شــرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید 
می شود.این وزارتخانه در بخش حمل و نقل هم سازمان هواشناسی کشور، سازمان 
هواپیمایی کشوری، ســازمان بنادر و دریانوردی، ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای، شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران، شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران، شرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور، شرکت راه 
آهن جمهوری اســلامی ایران و شــرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( را در 
زیرمجموعه خود دارد.این گســتردگی و تنوع فعالیت ها و مسئولیت های مربوط به 
وزارت راه و شهرســازی، تنها وزیر زن دولت چهاردهم را بــا چالش های گوناگونی 
از جنس مســکن، بافت های فرســوده، زمین، جــاده، ریل، دریا، نــاوگان هوایی، 

کریدورهای تزانزیتی، بنادر و … مواجه کرده است.

مسکن، ابرچالش پیش روی صادق
سال های زیادی است که مســکن ویترین عملکرد دولت ها به شمار می رود. دولت 
چهاردهم هم حتماً در پایان کار خود بر همین مبنا قضاوت خواهد شد. این در حالی 
است که امروز دولت مسعود پزشکیان و وزارتخانه صادق مالواجرد وارث تقاضاهایی 
است که از سال های گذشته انباشته شده است. انباشت تقاضا و اضافه شدن نیازهای 
جدید در حدی اســت که برای عادی شدن وضعیت باید در کشــور تا سال ۱۴۱۰ 
حدود ۱۲ میلیون مسکن ســاخته شــود. بخش زیادی از این تعداد بر عهده فرزانه 

صادق مالواجرد است و او باید از همین ابتدا برای ابرچالش مسکن برنامه ریزی کند.

8 میلیون واحد فرسوده باید نوسازی شود
صادق مالواجرد علاوه بر اینکه باید برای ساخت بخشــی از ۱۲ میلیون خانه جدید 
برنامه ریزی کند؛ با ۸ میلیون واحد فرســوده هم مواجه اســت که باید نیمی از این 
واحدها در دوره وزارت وی نوســازی شــود. این یعنی وزیر راه و شهرسازی از الان با 

انتظار ساخت و نوسازی سالانه ۱.۵ میلیون واحد مسکونی مواجه است.

اجاره نشینی حدود 6.۵ میلیون خانوار ایرانی
حدود ۶.۵ میلیون خانواده در شــهرها و روســتاهای کشــور ناچار به اجاره نشینی 
هستند. رشــد مداوم اجاره نشــینی و همزمان افزایش ســهم اجاره در هزینه های 
خانوار نشان از شکســت و یا حداقل ناکافی بودن سیاســت های گذشته برای سر و 
سامان دادن به این وضعیت داشــته است. در ســال های اخیر سیاست هایی چون 
اعطای تسهیلات ودیعه مســکن، تعیین افزایش ۲۵ درصدی در کلانشهرها و ۲۰ 
درصدی در شــهرها، مالیات بر خانه های خالی و… نتوانسته جلوی بلعیدن بخش 
زیادی از درآمد خانوار اجاره نشــین را بگیرد. وزیر راه و شهرسازی دولت چهاردهم 

باید برای سر و سامان دادن به این وضعیت اقدام فوری داشته باشد.

راه و انبوهی از مسائل و چالش ها
حوزه راه وزارت راه و شهرســازی بخش هایی چون حمل و نقل جــاده ای، هوایی، 
ریلی، بنادر، فرودگاه ها و سازمان هواشناسی را در برمی گیرد. هر کدام از این حوزه ها 
با انبوهی از چالش ها و مسائل مواجهند و وزیر راه و شهرسازی در عین حالی که باید 
به مســکن فکر کند؛ باید با تکیه بر معاونت حمل و نقل، چالش های این بخش را هم 

در نظر داشته باشد.

وقت تدوین سند جامع حمل و نقل فرا رسیده است
حمل و نقل در ایران نزدیک به ۴۰ درصد کل گردش مالی کشــور را بطور مستقیم و 
غیرمســتقیم به خود اختصاص داده و با کوچک ترین تغییرات در این بخش، قیمت 
تمامی خدمات و کالاهای مصرفی مردم دســتخوش تغییر خواهد شد. با این وجود 
کشــور ما همچنان فاقد یک برنامه بالادستی تحت عنوان ســند جامع حمل و نقل 
است. نبود این سند به خسارات و فرصت های از دست رفته زیادی منجر شده است. 
وجود ۴۵۰ تا ۵۰۰ پروژه ناتمام در بخش حمل و نقل و نبود منابع کافی برای تکمیل 
این پروژه هــا و همچنین اجرای پروژه هــای فاقد اولویت از جملــه احداث خطوط 
ریلی بی اســتفاده، فرودگاه های تعطیل، اتوبان های بدون توجیه و … از جمله این 
پروژه هاست که در سایه نبود سند جامع و با اعمال فشار سیاسی و چانه زنی غیرفنی 
احداث شده است. اگرچه تاکنون برای تدوین سند جامع خیلی تعلل شده است اما 
صادق مالواجرد می تواند با تدوین این سند، از خود یک یادگاری مهم بر جا گذاشته 

و جلوی خسارت بیشتر به حمل و نقل و البته اقتصاد کشور را بگیرد.

کریدورها را دریابید!
ترانزیت علاوه بر اینکه یک فرصت اقتصادی است؛ بر مســائل و موضوعات امنیتی 
و جایگاه بین المللی کشــور هم تأثیر مســتقیم دارد. ایران به عنوان حلقه واسط در 
کریدور شــمال-جنوب، می تواند به ازای ترانزیت هر ۱۰۰ تن بار ۱۰ شغل مستقیم 
و ۵۰ شغل غیرمســتقیم ایجاد و با رســیدن به ظرفیت ۳۰ میلیون تنی، سالانه ۲۰ 
میلیارد دلار درآمد ارزی کسب کند و اثرگذاری خود در سیاست بین الملل را افزاش 
دهد. اما وجود ضعف هایی چون اضافه نشدن خطوط جدید، کمبود لکوموتیو فعال، 
وجود نقاط گلوگاهی در خطوط ریلی، عدم توســعه بندر چابهار و وجود محدودیت 
شــدید زیرســاختی در بندرعباس به عنوان تنها نقطه جنوبی در این مســیر، هم 
فرصت ها را از کشــور گرفته و هم در شرایط رقابت ســخت جهانی و حتی منازعات 
بین المللی در حوزه کریدوری، ما را با خطر حذف از مسیرهای ترانزیتی مواجه کرده 

است. این حوزه به نگاه ویژه وزارت راه و شهرسازی دولت چهاردهم نیاز دارد.

راه آهن خسته و جاده های در حال تخریب
کشــورهای توســعه یافته بخش زیادی از بارهای خود را از جاده بــه ریل منتقل 
کرده اند. ریل از جاده ایمن تر، ارزان تر و پاک تر است. کشــور ما هم در برنامه ششم 
پیش بینی کرده بود که ســهم حمــل و نقل ریلی بــه ۳۰ درصد برســد اما اکنون 
این ســهم از ۱۰ درصد فراتر نرفته و بیــش از ۹۰ درصد بارهای کشــور در جاده ها 
جابجا می شــود. این وضعیت باعث تخریب مداوم زیرساخت های جاده ای و هزینه 
سرسام آور سالانه برای بازســازی این زیرساخت ها شده اســت. مدیریت نادرست 
در راه آهن، نبود ســاختار حکمرانی صحیح، مشــخص نبودن سیاست های مرتبط 
با خصوصی سازی و ناکافی بودن اقدامات ضروری، عدم شــفافیت و مسائلی از این 
دست نقش زیادی در عدم تحقق اهداف اسناد بالادستی در بخش حمل و نقل ریلی 

داشته است.

ناوگان هوایی و خدمات حداقلی
ناوگان هوایی یکی دیگر از حوزه های وزارت راه و شهرســازی است که در وهله اول 
با فرسودگی و میانگین سنی بالای ۲۶ ســال مواجه است. علاوه بر این، با وجود ارائه 
یارانه های ســنگین دولتی به شــرکت های هوایی اما قدرت خرید مردم ایران برای 
استفاده از خدمات هوایی بســیار پایین بوده و همین باعث محرومیت ۹۶ درصدی 
مردم از این خدمات شده است. این بخش شفافیت بیشتری را می طلبد ضمن اینکه 
استفاده از خدمات شرکت های هوایی خارجی که حاضر هستند با قیمت های کمتر 
آن هم بدون دریافت یارانه دولتی در ایران فعالیت کنند؛ می تواند به رقابت بیشتر و 
ارائه خدمات ارزان تر و بهتر به مردم منجر شــود. برای حصول این مهم، بایستی فوراً 
برخی ماده قانون های قدیمــی و ناکارآمد که نتیجه ای جز خودتحریمی نداشــته 

است، نسخ و یا اصلاح گردد.

حوزه حیاتی حمل و نقل دریایی
حمل و نقل دریایی، بنادر و گمرکات نیز یکی از حوزه های به شــدت حیاتی و تخصصی 
است که بخش اصلی ورود بار به کشور و خروج کالا را به خود اختصاص داده است. ضعف 
در این بخش کل حوزه تأمیــن، ترانزیت و صادرات و واردات کشــور را مختل می کند و 
همچنین این بخش محل ارتباط جدی ما با کشــورهای جهان است و دیپلماسی فعال 
و قدرتمندی طلب می کند. این بخش در شرایط کنونی به یک نوسازی زیرساختی، رفع 

گره های اداری، همگرایی نهادی و افزایش بهره وری جدی نیاز دارد.

نیاز راهداری به حکمرانی دیجیتال و هوشمند
حوزه حمل و نقل در بخش نرم افزاری هم به بازنگری اساســی نیاز دارد. نوســازی یا 
بهره ور کردن برخی زیرساخت های سخت و نرم حمل ونقلی مثل ماهواره و رادارهای 
کنترل ترافیک هوایی، طرح سپهتن )سامانه پایش هوشمند تردد ناوگان حمل ونقل 
جاده ای( و بسیاری از ابزارهای مدیریتی و نظارتی برای تحقق حکمرانی دیجیتال و 
هوشمند از جمله این نیازهای اساسی است.درنهایت بایستی ضمن تبریک مجدد به 
نخستین بانوی وزیر در مسند راه و شهرســازی تاریخ پربرکت انقلاب اسلامی ایران، 
به ایشان یادآوری کرد که لازم اســت همت دوچندان برای مدیریت این وزارت خانه 
گمارند چراکه جزءجزء تصمیمات ایشان مستقیماً بر زندگی تمام مردم این سرزمین 
ت ارَْ  اثرگذار خواهد بود. چه خوب گفت مولانا جلال الدیــن محمد بلخی که: »به هِمَّ

نشَوی در مُقامِ خاکْ مُقیم؛ مَقامِ خویش برَِ اوجِ عَلا توانی کرد«

یادادشت

رئیس اتاق تهران در نامه ای به رئیس مجلس و معاون 
اول رئیس جمهور خواســتار اصلاح ماده ۷ قانون بانک 
مرکــزی وترکیب هیئت عالــی این بانک بــه منظور 
بازگرداندن کرســی های بخش خصوصی و تعاونی در 

این هیئت شد.
 محمود نجفی عرب رئیس اتــاق بازرگانی تهران طی 
نامه ای به رئیس مجلس شــورای اســلامی و معاون 
اول رئیس جمهور، خواســتار اصلاح قانون و بازگشت 
نماینده بخــش خصوصی به ترکیب هیــأت عالی این 
بانک شد؛ چرا که هیأت عامل در قانون جدید جایگزین 
شورای پول و اعتبار شده اســت که نمایندگان بخش 

خصوصی و تعاونی در آن حضور داشتند.
نجفی عرب در این نامه با اشــاره به برگزاری نخستین 
جلســه هیأت عالی بانک مرکزی در اواخر خرداد ماه 
بدون حضور نمایندگانی از اتاق بازرگانی و اتاق تعاون، 

تاکید کرد کــه تا پیش از تصویــب و اجرای 
قانون بانک مرکزی، جلســات شورای پول 
و اعتبــار مطابق با ماده ۱۵ برنامه توســعه با 
حضور نمایندگانی از بخش خصوصی از اتاق 

بازرگانی و اتاق تعاون برگزار می شد.
این در حالی اســت که در قانــون جدید و با 
جایگزینی هیأت عالی به جای شورای پول و 

اعتبار، کرســی نمایندگان بخش خصوصی و تعاونی از 
ترکیب این هیأت حذف شده است.

نجفی عــرب در نامه خود بــه محمدباقــر قالیباف و 
محمدرضا عارف، با اشاره به مفاد ماده ۹۱ قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و هم چنین 
نظر بــه اهمیت و ضرورت مشــارکت فعــالان بخش 
خصوصــی در فرآیندهای تصمیم گیری بــازار پول و 
سرمایه به عنوان ذی نفعان اصلی، پیشنهاد کرده است 

بند ۷ قانون بانک مرکزی از طریق ارائه طرح 
یا لایحه ای اصلاح شود.

رئیس اتــاق بازرگانی تهــران در نامه خود 
خواســتار اعمال ۲ اصلاح در این بند قانونی 
شــده اســت که به موجــب آن »عضویت 
مســتقیم، ثابت و با حق رأی به یک نماینده 
از طــرف اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن 
و کشــاورزی ایران« در نظر گرفته شــود و هم چنین 
»عضویت حداقــل دو نفر از چهار عضــو مطابق با بند 
۴ و ۵ مــاده ۷ قانــون بانک مرکــزی )دو اقتصاددان 
متخصص در زمینه سیاســتگذاری پولی و ارزی و دو 
نفر متخصــص در حوزه بانکداری( با پیشــنهاد اتاق، 
تأیید رئیس کل و ابلاغ حکم از ســوی رئیس جمهور 

صورت بگیرد.
لازم به ذکر اســت که برابر ماده ۷ قانون جدید بانک 

مرکزی اعضای هیــأت عالی این بانــک عبارتند از: 
رئیس کل بانــک مرکــزی، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی، رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، دو 
نفر اقتصــاددان متخصص در زمینه سیاســتگذاری 
پولــی و ارزی، دو نفر متخصص در حــوزه بانکداری 
)یک نفر در زمینه حقوق بانکــی و یک نفر در زمینه 
امــور مالی(، معــاون سیاســتگذاری پولــی بانک 
مرکزی، معاون تنظیم گــری و نظارت بانک مرکزی 

و دادستان کل کشور. 
این در حالی اســت که برابر قانون پولــی و بانکی که تا 
سال گذشته مرجع بود، رئیس اتاق بازرگانی ایران جزو 
اعضای شورای پول و اعتبار بود که در اصلاحات بعدی 
رئیس اتاق تعاون نیز به این ترکیب افزوده شــد. با این 
حال در قانــون جدید کرســی های بخش خصوصی و 

تعاونی گرفته شده است.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفــت: موافقت نامه تجارت 
ترجیحی بین ایران و افغانســتان در حــال مذاکره و 

تنظیم است.
محمد خاکی رئیــس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی خرم آباد در نشســت وبینــاری فعالان 
اقتصادی لرســتان و افغانســتان گفت: موافقت نامه 
تجارت ترجیحــی بین ایــران و افغانســتان در حال 
مذاکــره و تنظیم اســت و امید مــی رود هرچه زودتر 

نهایی و تعرفه ها برای فعالان اقتصادی مشخص شود.

خاکی افزود: لازمه گسترش توســعه روابط تجاری و 
اقتصادی برگزاری نشســت های مختلف و شــناخت 
از ظرفیت هــای یکدیگر اســت و در گام بعدی زمینه 

همکاری های بیش ازپیش فراهم خواهد شد.
وی ادامــه داد: امیدواریــم بــا توافقنامــه چابهــار، 
ظرفیت های خوب مرزهای زمینی و رســمی و تعریف 
اولویت همکاری اقتصادی دولت با کشورهای همسایه 

به ویژه افغانستان، به نتایج خوبی دست یابیم.
روحانی، مســئول اقتصادی ســفارت افغانستان نیز 

ضمن تأکید به مسئله بازگشــت مهاجران افغانستانی 
به کشــور خودشــان، گفت: افغانستان اســتراتژی 
کوتاه مدتی برای واردات دارد و در تلاش برای حمایت 

از تولیدات داخل است.
بر اســاس اعلام اتاق ایران، وی افزود: واردات ســموم 
کشــاورزی و تکنولوژی و ماشین آلات در اولویت است 
همچنین با توجه بــه خاک حاصلخیز و آب شــیرین 
این کشــور زمینه همکاری با سرمایه گذاران در کشت 
فراســرزمینی فراهم اســت و زمین هایی را به صورت 

اجاره ۹۰ ساله در اختیارشان قرار می دهیم و همچنین 
آمادگی تهاتر محصولات کشــاورزی مانند چغندر با 

سایر محصولات داریم.
مشاور وزیر تجارت و صنایع افغانســتان با بیان اینکه 
دیگر نیاز بازار مصرف افغانســتان شــیر خشک است 
گفت: قبلًا صادرات شــیر خشــک به افغانستان انجام 
گرفته بود اما اکنون نیازمند واردات محصول هســتیم 
و تاجرانی نیز از افغانستان در این زمینه اعلام آمادگی 

کرده اند.

اتاق

اتاق

خریدار  بــا اعــلام نتایج قرعه کشــی 
اخیــر عرضه محصــولات گــروه صنعتی 
ایران خودرو و اعلام لیســت منتخبان این 
دوره، بــازار خرید و فــروش حواله  دوباره 
داغ شــده و ســایت ها از آگهی های خرید 
و فروش بــا قیمت های متفاوت پر شــده 
اســت؛ بگونه ای که در آگهی های فروش 
قیمت های پایــه از ۱۰۰ میلیــون تومان 
شــروع می شــود و بعضاً آگهی های ۹۴۳ 
میلیون تومانــی هم به چشــم می خورد. 
در حقیقت هرچه دلشــان بخواهد قیمت  
می گذارنــد و این درحالیســت که حواله 

طرح مادران گران تر است.
کمتر از یکماه پیش )۲۴ مرداد ماه( بود که 
گروه صنعتی ایران خــودرو، پس از وقفه ای 
۱.۵ ســاله، در طــرح جدیــدی از فروش 
محصولات خود، بخشــی از ظرفیت تولید 
ســال جاری اش را به صورت پیش فروش و 
فروش فوق العاده برای سه گروه متقاضیان 
عادی، مــادران و دارنــدگان خودروهای 

فرسوده آغاز کرد.
ایــن طــرح کــه بــا عرضــه محصولات 
این گــروه خودروســازی شــامل ری را، 
خانواده پژو ۲۰۷ دســتی، تارا، راناپلاس، 
سورن پلاس، خانواده هایما و دو خودروی 
 FAW Bestune و GRE برقــی  لونــا
NAT بــه صورت طــرح پیش فــروش و 
فروش فوق العــاده و طبــق اولویت بندی 
و در چارچــوب مصوبات شــورای رقابت 
و دســتورالعمل تنظیــم بــازار خودروی 
سواری، عرضه شــده بود، اجرایی شد که 
پس از چند بار امروز و فردا شدن، در نهایت 

یکشنبه هفته گذشــته )۱۱ شهریور ماه( 
قرعه کشی جهت اولویت بندی متقاضیان 

انجام شد.
قرعه کشی برای انتخاب مشــتریان نهایی 
ضروری بود؛ چراکه بالغ بر ســه میلیون نفر 
در این طــرح ثبت نام کردند امــا تنها ۱۱۵ 
هزار دستگاه در این مرحله، ظرفیت وجود 
داشت. پس از یک هفته، بالاخره از عصر روز 
شنبه )۱۷ شهریور ماه( کار بارگذاری نتایج 
قرعه کشی آغاز شد و روز گذشته )یکشنبه( 
این مهم تکمیل و لیســت نهایی منتخبان 

منتشر شد.

بر این اساس با اعلام نتایج نهایی و مشخص 
شدن افراد برنده ی این بخت آزمایی، طبق 
روال طرح های فروش از این دست، علیرغم 
ممنوعیت خرید و فــروش حواله خودروها، 
بساط این معاملات در سایت ها و آگهی های 
فروش پهن شده اســت و از قضا بازار داغی 
هم دارد؛ چراکه بالا و پایین کردن آگهی ها 
نشان می دهد که تب و تاب سوداگری ها در 
طرح حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
که مشمول مادران دارای دو فرزند و بیشتر، 
تندتر هم شده است و حواله  خودروهای این 

طرح گران تر هستند.

بطور مثال اگر حواله عادی بین ۱۰۰-۱۵۰ 
میلیــون تومان تــا ۳۰۰ میلیــون تومان، 
قیمت گذاری می شود، حواله مادران از ۳۰۰ 
میلیون تومان به بالا شروع می شود و تا ۵۰۰ 

میلیون تومان هم قیمت می خورد.
در این برخی هــم متقاضی خریــد حواله 
هســتند که اعداد پایه با رقم پایین ۱۱۱ و 
خورده، ۱۲۵ و خــورده میلیون تومان درج 
کرده اند که صرفاً گزینه قیمت خالی نباشد؛ 
وگرنه که دارندگان حواله ها به این قیمت ها 

نمی فروشند.
بررســی آگهی هــای نشــان می دهد که 

برخلاف تصورها، محصول تازه ایران خودرو 
)ری را( چندان مورد اســتقبال دلالان قرار 
نگرفته و علاوه بر اینکه تعــداد آگهی های 
چندانی نــدارد، رقم های بالایی هم بفروش 
نمی رســند و رنــج ۲۰۰ تــا ۳۰۰ قیمت 
خورده اند؛ در نهایــت طرح مادران آن ۵۰۰ 
میلیون تومان آگهی شــده است. همچنین 
این موضوع بــرای دو خودرو برقــی لونا و 
بیستیون هم صدق می کند و چندان مورد 

دلخواه دلالان نیست. 
یکی از دلایل عدم اســتقابل پایین از ری را 
و خودروهــای برقــی شــاید قیمــت این 
خودروهاســت که تفاوت چندانی احتمالا 
با بازار آزاد نخواهند داشــت؛ بنابراین برای 
دلالان ســود چندانی ندارد کــه روی آن 

سرمایه گذاری کنند.
همانطــور کــه اشــاره شــد، علیرغــم 
ممنوعیت ها اما این موضوع به ســادگی و 
بدون ورود هیچ دســتگاه نظارتی در حال 
انجام اســت؛ در نتیجه همین می شود که 
از این ســه میلیون نفر  شــاید بالغ بر دو 
میلیون نفر دلالان و ســوداگرانی هستند 
که صرفاً برای کسب ســود از این بازار که 
سال هاست از بازار مصرفی فاصله و شکل 
بازار سرمایه ای به خود گرفته است، وارد 

این بازار می شوند. 
این درحالیســت که عدم الــزام گواهینامه 
رانندگی کــه بــرای مــادران متقاضی تا 
پیش از این هم اجباری نبــود و از این طرح 
اخیر، برای متقاضیــان عادی هم دیگر جزو 
ملزومات ثبت نام به حســاب نمی آمد، بازار 

دلالی ها را داغ تر هم کرد.

نامه رییس اتاق تهران به قالیباف و عارف؛صندلی نماینده بخش خصوصی در بانک مرکزی را برگردانید
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بازدهیبورسدرزمانعشقیچگونهبود؟

شکست عشقی بـورس
رجا ابوطالبی  مجید عشقی بعد از نزدیک 
به سه ســال مدیریت ســازمان بورس، ۱۷ 
اردیبهشــت به صورت رســمی استعفای 
خود را تقدیم رئیس شورا عالی بورس کرد؛ 

استعفایی که به نوعی اخراج تعبیر شد.
 برای سهامداران، سرمایه گذاران و ناشران 
در درجــه اول بازدهــی بازار و ســوددهی 
شرکت ها اهمیت دارد. واضحا برای رسیدن 
به این دو مهم، شخصی لازم است که بتواند 
تضاد منافع در حــوزه کلان را مدیریت کند 
اما شواهد نشــان می دهد مجید عشقی به 
هیچ عنوان نتوانســت از منافع فعالان بازار 

حراست کند.
حال که رئیس سازمان تغییر کرده، به هیچ 
عنوان قصد نبش قبر نداریــم اما یادآوری 
چند نکته می تواند چــراغ راه رئیس بعدی 

تالار شیشه ای باشد. 
در ۳ سالی که عشــقی سکان هدایت بورس 
را برعهده داشــت، قوانین ریز و درشــتی 
بازار را تحت تاثیر خــود قرار دادند. عوارض 
صادراتی ۴ برابر شد و عشقی بعد از مدت ها 
در مقابل آن موضع گیــری کرد. تبصره س 
ماده ۶ تصویب شــد و رســانه های بورسی 
بیش از شــخص رئیس دغدغه مند بودند. 
نرخ خوراک ۳۰ درصدی تصویب و اجرایی 
شــد و کوچک تریــن گله منــدی در زمان 

مناسب از رئیس ســازمان بورس به گوش 
نرســید. حتی تعلل عشــقی بعد از حوادث 
سیاسی مهم که بازار نیاز به حمایت داشت، 

صدای سهامداران را درآورد.
این انفعال در عمل مجید عشــقی ســبب 
می شــود که اگر کار مثبتی هم در دوره ۳۵ 
ماهه ریاست خود انجام داده باشد به چشم 
نیاید و زیر ســوال برود. چرا که نه تنها روند 
بازار نزولی شــد و سود شــرکت ها کاهش 
یافت، اعتماد به ثبات در بازار نیز عملا از بین 
رفت که مسئول آن شــخص مجید عشقی 
اســت. شــاید اگر آقای رئیس حق خواهی 
می کرد، درخواست او به جایی نمی رسید اما 
فعالان بازار به عملکرد و تلاش او نمره قبولی 
می دادند. شــاید اگر آقای رئیس جلســات 
گاه و بیــگاه خود با سایررؤســا و ناشــران 
را در محیطی شــفاف و رســانه ای برگزار 
می کرد، فعالان نیز به جبهه مجید عشــقی 

می پیوستند.
اما صد حیف که عشــقی منفعل بود و هزار 
حیف که ســرمایه مردم خاکســتر شــد. 
منفعل بــودن مجید عشــقی درس خوبی 
برای رئیس بعدی ســازمان است که از این 

تفکر فاصله بگیرد.
بورس تهران بــه تالار شیشــه ای معروف 
اســت. این بــدان معنا اســت کــه تمام 

تحرکات زیر ذره بین بــوده و برای همگان 
قابل مشاهده اســت؛ چه تحلیلگران، برای 
انتخاب نماد مناسب و چه نهادهای نظارتی 

برای مقابله با جرائم!
این گزاره برای اشــخاصی که در بورس نیز 
فعالیت ندارند قابل لمس است. اما در همین 
بازار شیشه ای، یک رسوایی رخ می دهد که 
رانت چند ده هزار میلیاردی ایجاد می کند 
و رئیس همان بازار اولین نفری هســت که 
قصد سرپوش گذاشتن روی وقایع رخ داده 

را دارد.  
رســوایی اردیبهشــت مــاه بــه تنهایی 
می توانست کوچ نقدینگی از بازار را به همراه 
داشته باشد. حال که این رسوایی با حمایت 
تلویحی رئیس سازمان بورس همراه بود چه 
اثراتی می توانست داشته باشد؟ چرا مجید 
عشقی به عنوان رگولاتور بازار سرمایه باید 
در خصوص روند بــازار اظهار نظر کند؟ چرا 
باید بگوید شناســایی ســود توسط برخی 

معامله گران علت ریزش بازار بود؟
چرا مجید عشــقی و تیم همراه او در جهت 
بازگشــت اعتماد و امید به بازار با متخلفین 
اردیبهشــت ماه برخورد نکردنــد و بعد از 
گذشته یک سال اعلام شــد که متخلفین 
شناســایی شــدند اما امکان انتشار اسامی 
آن هــا وجود نــدارد؟ مگر بازار شیشــه ای 

نیســت؟ مگــر در درجــه اول نهــاد ناظر 
نمی تواند ریز تحــرکات را رصد کند؟ پس 
چرا یک ســال به طول انجامید و اسامی هم 

منتشر نشد؟
به نظر می رســد رئیس بعدی سازمان باید 
چارچوب وظایف خود را بــه خوبی مطالعه 
کرده و بدان پایبند باشــد. همچنین بداند 
که رئیس بازار شیشه ای شــده و همه چیز 
شفاف اســت. اگر برای منافع ســازمان با 
ارگان های دیگــر دچار تضاد منافع شــد، 
مانند اصلاح تبصــره س ماده ۶ روی قدرت 
رسانه ها حســاب کند و از برگزاری جلسات 

پشت درهای بسته خودداری کند.
واضحا با چنین رئیسی انتظار رشد از چنین 
بازاری خطاست. ناشران در ۳ سال گذشته 
ســود خالص خود را نصف شــده دیدند و 
سهامداران نیز بیش از نیمی از دارایی خود 

را از دست دادند.
 در ۳۵ ماهی که او به عنوان رئیس سازمان 
بورس انجــام وظیفه می کــرد، تنها بازاری 
که از تورم به طور معنــاداری عقب افتاده، 
همین بازار ســرمایه اســت. بــازاری که 
ویترین اقتصاد کشــور بوده و باید نسبت به 
رقبا به مراتب عملکــرد بهتری از خود به جا 
می گذاشت، اما ســوء مدیریت، بورس را به 
ورطه نابودی ســوق داد. از طرف دیگر اکثر 
کارشناســان معتقدند که شاخص ســازی 
شاخص کل، اجازه نمی دهد که این پارامتر 
معیار مناسبی برای اندازه گیری واقعی بازار 
باشــد. به عبارت دیگر در زمان مشــخص، 
سبد ســهامداران کمتر از ۴۰ درصد رشد 
یافته که تداوم این روند برای ســنوات آتی 
می تواند زنگ خطر جدی برای کشور باشد؛ 
اتخاب بازار سفته بازانه به جای بازاری مولد!
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وزیرآموزشوپرورش:
وی نهضت سوادآموزی  سیکل معیوب جذب نیر

قطع می شود
وزیر آموزش و پرورش بر ضــرورت طراحی ســامانه ای جامع، جهت 
اطلاع از آمار ســوادآموزان و منابع انســانی تاکید کرد و گفت: سیکل 

معیوب جذب نیروی نهضت سواد آموزی قطع می شود.
 علیرضا کاظمی وزیر آمــوزش و پرورش همزمان با روز جهانی ســواد 
آموزی با حضور در میان کارکنان این ســازمان ضمن تبریک این روز 
گفت: ســوادآموزی جهادی مقدس و الهی است. این عمل، رفتاری والا 
و انسانی محسوب می شود که خداوند توفیق این خدمت را به هر کسی 

اعطا نمی کند.
وی با اشــاره به اهمیت این فضلیت ادامه داد: باســواد کردن حتی یک 
نفر هم ارزش بیشــمار و پاداش بســیار دارد؛ همان گونه که در روایات 
و احادیث اســلامی نیز بر آن تأکید فراوانی شده اســت.به گفته وزیر 
آموزش و پرورش؛ جایگاه نهضت ســوادآموزی، مقدس است و همیشه 

جایگاه و ارزشش را در نظام تعلیم و تربیت حفظ کرده است.
وی با تاکید بر ضرورت آسیب شناسی مســیر پیموده شده، بیان کرد: 
ضرورت دارد جهت تقویت فعالیت های این حوزه و ایجاد شفافیت های 
بیشــتر؛ ســامانه جامعی که در آن آمار و اطلاعات دقیق و متقن باشد، 

طراحی شود.
کاظمی به دو چالش این سازمان اشــاره کرد و افزود: فقدان آمار شفاف 
و روشن از شبکه نیروی انسانی )مربیان( و ســواد آموزان از مهمترین 
چالش های این ســازمان محسوب می شــود زیرا وجود این  دو چالش 
سبب شــده در بررســی آمار دقیق ســوادآموزان دچار خطا شویم و 
همچنین در خصوص شبکه نیروی انسانی نیز اطلاعات جامعی نداریم.

وی ادامــه داد: این ضرورت احســاس می شــود که نیازمنــد تدوین 
ســامانه ای جامع برای رفع این دو مانع هســتیم چرا که داشتن آمار و 
دقیق بودن ظرفیت هــای این مجموعه، کمک بزرگی بــه نظام تعلیم 
و تربیت خواهد کــرد.وی ادامه داد: من به عنوان یــک معلم به تمامی 
زحمتکشــان این حوزه که بار ســواد آموزی بر دوش آنهاســت، ادای 
احترام می کنم و وظیفه خود می دانم که بر اساس چارچوب و مقرارت، 

شرایط بهتری را برای آنها فراهم آورم.
کاظمی با اشــاره به اینکه حضورم و پیامم در این جلسه شنیدن صدای 
همکاران این حوزه اســت، بیان کرد: دغدغه های همکاران این حوزه را 

پیگیرم و حتما مورد مداقه قرار خواهم داد.

به گفته وی؛ ســیکل معیوبی در جذب و نگهداشت نیروی نهضت سواد 
آموزی وجود دارد که حتما و باید این ســیکل معیوب قطع شــود و در 
ادامه راه، باید برای تامین نیروی انســانی، با تدوین برنامه جامع، اقدام 

ویژه ای کرد.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
وی به توانمندسازی نیروهای سواد آموز اشاره کرد و گفت: برخوداری از 
صلاحیت های حرفه ای و عمومی سوادآموزان بسیار حایز اهمیت است 

و باید مورد توجه مدیران سازمان قرار بگیرد.
گفتنی است که علیرضا عبدی، رییس سازمان نهضت سواد اموزی نیز 

با ارائه گزارشی به تشریح چالش ها و مشکلات این حوزه پرداخت.

یقینیمطرحکرد
حضور ۱۰۰ مجموعه فعال در دهمین نمایشگاه 

ایران نوشت
عضو هیئت مدیره و مدیرعامل مجمع ایران نوشت می گوید در دهمین 
نمایشــگاه ایران نوشــت بیش از ۱۰۰ مجموعه فعال در حوزه نوشت 
افزار حضور دارند و جدیدترین محصولات خــود را به مخاطبان عرضه 

می کنند.
محمد یقینــی عضو هیئت مدیــره و مدیرعامل مجمع ایران نوشــت 
درباره دهمین نمایشگاه ایران نوشت گفت: امسال دهمین سالی است 
که تولیدکنندگان نوشــت افزار در کنار یکدیگر محصولات خود را به 

مخاطبان معرفی و عرضه می کنند.
وی افزود: شاید در ۱۰ سال گذشته تعداد تولیدکنندگان حوزه نوشت 
افزار انگشت شمار بود و سهم نوشــت افزار ایرانی در بازار زیر ۱۵ درصد 
بود، اما امروز و در این نمایشــگاه بیش از ۱۰۰ مجموعه فعال در حوزه 
نوشت افزار در کنار یکدیگر حضور دارند و جدیدترین محصولات خود 

را به مخاطبان عرضه می کنند.

مدیرعامل مجمع ایران نوشــت در پاســخ به اینکه چرا امسال دهمین 
نمایشــگاه ایران نوشــت در مصلی امام خمینی )ره( برگزار می شــود 
و مانند سال گذشــته این نمایشگاه در شــهر آفتاب نیست گفت: ما به 
نسبت سال های گذشته با استقبال مخاطبان از این نمایشگاه مواجهه 
شــدیم، از آنجایی که شهر آفتاب به لحاظ زیرســاختی محل مناسبی 
برای برگزاری این نمایشــگاه نبود با همکاری مصلی تهران و مجموعه 
شهرداری تسهیلاتی برای حضور مردم فراهم شــد تا بتوانیم در مکان 
بهتری میزبان خانواده ها باشیم. این نمایشــگاه از ۱۵ تا ۳۱ شهریور از 

ساعت ۱۵ تا ۲۲ ادامه داشته و پذیرای مخاطبان است.
یقینی در پاسخ به اینکه چه فعالیت هایی برای ترویج فرهنگ استفاده از 
نوشت افزار و کالای ایرانی در این نمایشگاه انجام شده، گفت: متأسفانه 
قوانین سختگیرانه ای در حوزه عدم اســتفاده از نوشت افزار خارجی و 
نامناســب نداریم، اما تولیدکنندگانی که در این نمایشگاه حضور دارند 
به صورت خودجوش متعهد شــدند با توجه بــه روان و تربیت کودک 

ایرانی، همچنین دغدغه والدین از محتوای خارجی استفاده نکنند.
وی گفت: در مورد استفاده از محتوای ایرانی حوزه های مختلفی داریم. 
برای مثال اســتفاده از کاراکترهای ایرانی که شــناخته شده باشند در 
تولید نوشت افزار؛ مانند کاراکترهای شکرستان، فیلشاه، کلاه قرمزی، 
بچه زرنگ، پســر دلفینی در دســتور کار قرار گرفته است. چراکه این 
کاراکترها در یک فعالیت رســانه ای به کودکان معرفی شده و شناخته 
شــده اند. همچنین در حوزه مفاخر، از قهرمانان، دانشــمندان، علما و 
شعرا برای تولید نوشت افزار اســتفاده شده است. از نمادها و المان های 

هنری ایرانی نیز در این باره تلاش کردیم استفاده شود.

دیوار

خریــدار   علی رغــم اینکه طــول دوره 
تحصیل دانشــجویان در مقاطع تحصیلی 
کارشناســی، کارشناسی ارشــد و دکتری 
در دانشــگاه های ایران بر خلاف کشورهای 
پیشــرفته )که به ترتیب سه، یک و سه ساله 
اســت( طولانی است و مســئولان آموزش 
عالــی از آن به عنوان چالش مهــم و هزینه 
بر یاد می کنند. اما هنوز نتوانســتند برنامه 
اساســی برای حل این معضل بکار بگیرندغ 
اگر چه اخیرا وزارت علوم سه راهبرد مهم را 
برای کاهش طول تحصیل عنوان می کنند 
که برای عملیاتی کــردن آن برنامه هایی را 

در پیش دارند.
 طولانی بودن طول تحصیل دانشجویان در 
ایران به ویژه در دوره کارشناسی)لیسانس( 
اگر چه به عنوان یک دغدغــه مهم از همان 
اوایل ســال ۸۰ توسط مســئولان آموزش 
عالی عنــوان و تــلاش های زیــادی برای 
حل این معضل آموزشــی بکار گرفته شد. 
اما همچنان با گذشــت بیــش از یک دهه 
یک علاج جدی برای ایــن معضل آموزش 
عالی صورت نگرفته اســت و مســئولان در 
هر دوره مدیریتی با بیان یک ســری برنامه 
های غیرکاربردی در تــلاش برای رفع این 
چالش آموزشــی می کنند و پس از مدتی 
کوتاه مجدد این پرونده به بایگانی ســپرده 

می شود.
مجتبی شــریعتی نیاسر اســتاد دانشگاه 
تهران و معــاون ســابق وزارت علــوم در 
خصوص کوتاه تر شدن دوره های تحصیلی 
به ایســنا می گوید: در ایــن رابطه دو بحث 
هســت یکی تعریف دوره های کوتاه مدت 
و متنوع اســت که پیشــتر توضیح دادم و 
دیگری بازنگری دوره های رســمی و حذف 
دروس غیــر ضــروری برای کوتــاه کردن  
و کاربردی کردن دوره ها اســت که در این 
رابطه ضروری است یک مطالعه کارشناسی 
شــود افراد خبــره بــا اقتبــاس از الگوی 
دانشگاههای معتبر در کشورهای پیشرفته 

دوره های رسمی را بازتعریف کنند.
او ادامه می دهد: چرا حتما دروه کارشناسی 
۴ سال، کارشناسی ارشد دو سال و دکتری 
۴ سال باید طول بکشــد. گرچه همین بازه 
هم بعضا بیشــتر بــه طول مــی انجامد که 
سرانجام با معاضدت کمیسیون های موارد 
خاص به دانشــجو اجازه ادامه تحصیل داده 

می شود.
شــریعتی نیاســر در ادامه تاکید می کند: 
مــا در کشــورهای پیشــرفته دوره های 
کارشناسی ســه ســاله، کارشناسی ارشد 

یک ساله و دکتری سه ســاله داریم. اگر هم 
به هر دلیل نمی توانیــم یا نمی خواهیم بازه 
تحصیل را در مقاطع رســمی کوتاه کنیم. 
لااقل می توانیم تحت شــرایطی، برای هر 
مقطع دو نوع دوره با طــول متفاوت تعریف 
کنیم و بازار اشــتغال را نیز به همان نسبت 
تعریف و فراهم کنیم. اشــکال ما این است 
که ما در لاک خود ســنتی باقی مانده ایم. 
مدیریت آموزش عالی باید شــجاعت تغییر 
را داشته باشد و طرحی نو در اندازد تا دانش 
آموختگان بیشــتر و کیفی تری را به جامعه 

روانه کند.
بســیاری از کارشناســان حــوزه آموزش 
عالی بر ایــن باورند همچنیــن در صورتی 
که کاهش طول مقطع لیســانس را از نظر 
هزینه ای نیز بررســی کنیم ملاحظه کنیم 
با حذف یک ترم از مقطع لیســانس حدود 
۱۲ درصد صرفه جویی در هزینه ها صورت 

می گیرد.
بر این اساس بازبینی اساسی در طول دوره 
لیسانس ضروری اســت چرا که یک سری 
دروس در این دوره ارائه می شوند که دیگر 
ضرورتی برای ارائه این دروس وجود ندارد. 
همچنین لازم اســت در تعداد واحدهایی 
که دانشــجویان در مقطع لیسانس موظف 
به گذراندن شــان هســتند و در بسیاری از 
عناویــن دروس و فهرســت مطالب مقطع 

لیسانس بازبینی صورت گیرد. 
با توجه به نظر کارشناســان حوزه آموزش 
عالی بــه نظر می رســد مقطع لیســانس 

می تواند حداقل یک تــرم تقلیل پیدا کند. 
همچنین با توجه به پیشــرفت های بسیار 
شــگرفی که در همــه حوزه هــای علوم و 
فناوری بوجود آمده است لازم است در همه 
رشته ها البته بر حســب مورد و نوع رشته، 
دروسی با عناوین و سرفصل جدید طراحی 

و تدوین شوند.
در این رابطه رضا نقــی زاده مدیرکل برنامه 
ریزی آموزش عالــی وزارت علوم در گفت 
و گو با ایســنا ضمن بیان این مطلب تاکید 
کرد: در بحث کاهش طــول مدت تحصیل 
باید سه راهبرد کلیدی را پیش بینی کنیم 
یکی کاهش ســنوات تحصیلی دانشجویان 
است به این معنی که ما همین الان در دوره 
کارشناســی که چهار ســاله، کارشناسی 
ارشد دو ســاله و دکتری چهار ساله داریم 
دچار طول تحصیل بالایی هستیم و درصد 
بالایی از دانشــجویان هســتند کــه دوره 
تحصیلی خود را به موقع تمــام نمی کنند 
البته در برخی رشــته ها که سخت هستند 
احتمال طولانی شدن طول تحصیل وجود 
دارد اما این رشــته های محدودی را شامل 

می شوند.
وی در ادامه می گوید: اصل ماجرا به دو دلیل 
برمی گردد اول اینکه مــا در برخی از جاها 
نظم و انضبــاط را به میــزان کافی در حوزه 
آموزش بکار نمی گیریم یعنی ســاز و کاری 
که پیش بینی کردیم به گونه ای اســت که 
دانشــجو انگیزی کافی بــرای اتمام زودتر 
دوره تحصیلی در مهلت مقرر ندارد. ما باید 

این موضوع را مدیریت کنیم اینکه دانشجو 
مرتب تعدادی از واحدهای درسی را بیفتد 
اما هیچ اتفاقی صورت نگیرد این شــرایط 
خوبی نیست معنی ندارد دانشجو درسی را 
بیفتد اما خیلی راحت تــرم های بعدی آن 

واحد را اخذ کند.
مدیرکل برنامه ریــزی آموزش عالی وزارت 
علوم می افزاید: ما باید در کارنامه هایی که 
برای دانشــجویان صادر می کنیم منعکس 
کننده واقعیت هــای تحصیلی آنها در طول 
کل دوران تحصیلی شــان باشــد به همین 
جهت ما در مقررات آموزشــی یکپارچه ای 
که در شهریور ســال گذشته تدوین کردیم 
این مشــکل به صورت جدی اصلاح شــد. 
یعنی هر نمــره ای که دانشــجو در دوران 
تحصیلی خود دریافــت کند را در کارنامه او 
درج می کنیم این نیســت نمره ای را حذف 
کنیم.نقــی زاده تاکیــد می کند: مســئله 
دیگر این اســت که باید سنوات تحصیلی را 
مدیریت کنیم مشــکلی که ما داریم همین 
طولانی بودن برخی دوره هــای تحصیلی 
در دنیا دانشــجویان ما متاســفانه در موعد 
مقرر خود به اتمــام نمی رســاند بنابراین 
سنوات غیرمجاز تحصیلی باید کاهش یابد 
و دانشــجو باید در موعد مقرر تحصیل خود 
را به اتمام برســاند. اگر می بینیم واحدهای 
دانشجویان زیاد اســت و امکان اتمام طول 
تحصیل در موعد مقرر نیســت باید واحدها 

را کم کنیم.
مدیرکل برنامه ریــزی آموزش عالی وزارت 

علوم در خصوص راهبرد دوم نیز می گوید: 
باید در مــورد کاهــش دوره زمانی مقاطع 
تحصیلی بخصوص کارشناسی تدبیر کنیم 
که این امر به کار ملــی احتیاج دارد چرا که 
دروس باید در لایــه های متفــاوت اعم از 
دروس تخصصی، پایه و عمومی کم شــود. 
اینکه می شود دوره تحصیلی دانشجویان را 
کوتاه کرد یا نه. واقعیت این است که شاخص 
های اولیه ما نشان می دهد می تواند این امر 
را انجام داد اما نیازمند تدبیر جمعی اســت. 
ضمن اینکــه باید از ظرفیت هــای فناوری 
های نوین و هوشــمند نیز اســتفاده کنیم 
تا دانشــجویان زودتر درس خود را به اتمام 
برسانند.مدیرکل برنامه ریزی آموزش عالی 
وزارت علوم ادامه می دهد: سومین راهبرد 
ما نیــز همین بحــث دوره های پیوســته 
همانند ارشد پیوســته یا دکتری مستقیم 
اســت که بجای ۶ ســال دوره های ۵ ساله 
تعریف و مــوازی کاری هــا را حذف کنیم. 
اما ما در نهایت احتیــاج داریم که دوره های 
تحصیلی را کم کنیم  علــت طولانی بودن 
دوره های تحصیلی به دلیل هم پوشانی بالا 
در برخی موضوعات اســت. به طور مثال در 
برخی مواقع دروس ما در آموزش پرورش و 
آموزش عالی تکرار می شود یا گاها دروسی 
ارائه می دهیم در صورتی کــه می توانیم از 
طریق فناوری هــای نوین آموزشــی ارائه 

نماییم. 
وی در نهایت تاکید می کند: همچنین یک 
ســری دروســی را ارائه می دهیم که برای 
مقاطع بالاتر اســت و معتقد هســتیم این 
دروس را دانشــجویان بگذرانند تا به مقطع 
ارشــد ورود کنند در صورتی کــه می توان 
این دروس را به شــکلی ارائــه کرد که همه 
دانشجویان مجبور به گذراندن آن نباشند. 
به طور مجمــوع باید طی دو ســال آینده 
تدبیری بــرای کاهش ســنوات غیرمجاز 
تحصیلی و در گام بعدی برای سنوات مجاز 

تحصیلی دانشجویان بی اندیشیم.
 در حالــی که به بــاور مســئولان واقعا می 
شــود در برخی رشــته های دانشگاهی که 
البته تعداد آنها زیاد هم اســت در عرض ۲ 
یا ۳ سال دوره کارشناســی را تمام و برخی 
رشته های دوره لیســانس را فشرده سازی 
کرد، حتما هر عقل ســالمی حکم می کند 
که این فشرده سازی صورت گیرد و نگذاریم 
عمر جوانانمــان تلف شــود. بنابراین باید 
دید که آیا مســئولان تصمیم گیر آموزشی 
وزارت علوم در دوره جدید عزم جدی بر این 

معضل اساسی دانشگاه ها خواهند کرد.

خریــدار  اســتفاده از نورافکن هــای 
خیره کننده با وجود جذابیــت ظاهری، به 
تهدیدی جدی برای ایمنی رانندگان تبدیل 
شده، این تخلف نه تنها دید رانندگان مقابل 
را مختــل می کند، بلکــه می تواند منجر به 

بروز حوادث شود.
 با رشــد روزافزون تعداد خودروها در سطح 
جاده های کشــور، ایمنی تردد و رانندگی 
بیش از پیــش اهمیت یافته اســت. در این 
میان، اســتفاده از تجهیزات نامناســب و 
غیراســتاندارد، به ویژه چراغ های خودرو، 
تهدیدی جدی برای ایمنی جاده ها به شمار 
می رود. نور چراغ های خودروها نقش بسیار 
مهمی در فراهم ســازی دید مناسب برای 
راننــده و همچنین جلوگیــری از حوادث 
ناگوار برای ســایر راننــدگان دارد و باید به 
گونه ای طراحی شــود که دیــد رانندگان 
مقابل را نیز مختــل نکند. اما متأســفانه، 
استفاده از چراغ های نامتعارف مانند چراغ 
زنون، نورافکن های خیره کننده و چراغ های 
اضافی با نورهــای غیرقانونی، نــه تنها به 
امنیــت رانندگــی کمک نمی کنــد، بلکه 
خطرات جدی به همــراه دارد و می تواند به 

کاهش دید رانندگان مقابل منجر شود.

چراغ های زنون زیبایی فریبنده
اســتفاده از چراغ های زنــون در برخی از 

خودروها به علل مختلفــی اتفاق می افتد، 
حتی بــا وجــود ممنوعیت هــای موجود 
بســیاری از راننــدگان به دنبــال ظاهری 
مــدرن و جذاب بــرای خودروهــای خود 
هستند. چراغ های زنون به دلیل نور سفید 
و درخشانشــان، به خودرو جلوه ای لوکس 
و شــیک می دهند. دلیل دیگــر می تواند 
این باشــد که برخی رانندگان معتقدند که 
چراغ های زنون نور بیشتری تولید می کنند 
و باعث بهبود دید در شــب و شرایط جوی 
نامساعد می شــوند. این تصور ممکن است 
آنها را به استفاده از این نوع چراغ ها ترغیب 

کند.

استفاده از چراغ زنون مطلقاً 
ممنوع است

پیش از این ســردار ســید تیمور حسینی 
رئیس پلیس راهور فراجــا در این خصوص 
گفته بود: نور چراغ های خودرو باید ترکیبی 
از زرد و سفید باشد تا هم دید مناسبی برای 
راننده فراهم کند و هم برای سایر رانندگان 
اختلالی ایجاد نکند و استفاده از چراغ زنون 
و چراغ هایی که کاملًا ســفید رنگ هستند، 

مطلقاً ممنوع است.
سردار حسینی با اشــاره به اهمیت استفاده 
از چراغ های اســتاندارد و فابریــک افزود: 
چراغ هــای فابریــک خودروها بر اســاس 

معیارهــای ایمنــی و اســتاندارد طراحی 
شده اند و اســتفاده از آن ها ایمنی بیشتری 
را برای راننده و ســایر کاربران جاده فراهم 

می آورد.

چراغ زنون؛ خطری بالقوه برای 
رانندگان مقابل

چراغ های زنون که برخی رانندگان به دلیل 
ظاهر جذاب و نور بیشــتر آن هــا را ترجیح 
می دهند، به دلیل تولید نور بسیار شدید، نه 
تنها باعث کاهش دید بلکه باعث اختلال در 
دید سایر رانندگان و ایجاد خستگی زودرس 
چشــم می شــود که می تواند منجر به بروز 
حوادث خطرناک شــود. این امر به ویژه در 
جاده های تاریک و پر تــردد به وضوح دیده 
می شود، جایی که رانندگان مقابل به دلیل 
خیره شدن چشم به نور زنون، دچار اختلال 

در دید و تصمیم گیری می شوند.
بر اســاس نرخ جدید جرایم تعیین شــده 
استفاده از نورافکن یا چراغ دارای نور خیره 
کننده، چراغ های الوان، اضافی و داشتن نور 
ســفید در عقب و نور قرمز در جلوی وسیله 
نقلیه مبلغ ۱۵۰ هزار تومــان جریمه در بر 
خواهد داشت. این تصمیم به منظور کاهش 
تصادفات جاده ای و افزایش ایمنی در تردد 

اتخاذ شده است.
اســتفاده از چراغ هــای خیره کننــده و 

غیراستاندارد به ویژه در مسیرهای تاریک و 
پرتردد، خطرات زیادی برای سایر کاربران 
جاده به همراه دارد. نــور خیره کننده باعث 
می شــود که رانندگان مقابل نتوانند مسیر 
پیش رو را به درســتی مشــاهده کنند و در 
نتیجه، به ویژه در مواقع اضطراری یا هنگام 
ســبقت گرفتن، خطر تصادف را به شــدت 
افزایش می دهد. همچنیــن، رانندگان در 
مواجهه با این نورها، دچار اســترس و فشار 
روانی بیشــتری می شــوند که می تواند به 

واکنش های نادرست و ناگهانی منجر شود.
استفاده از چراغ های غیراســتاندارد مانند 

زنــون و نورافکن های خیره کننــده نه تنها 
باعث کاهش دید رانندگان مقابل می شود، 
بلکه خطرات جاده ای را به طور چشم گیری 
افزایش می دهد. رانندگان موظف هســتند 
که از چراغ های فابریک و استاندارد استفاده 
کننــد. رعایت این قوانیــن نقش مهمی در 
حفظ ایمنی جاده هــا دارد و می تواند مانع 
از بروز بســیاری از تصادفات شــود. رعایت 
قوانین و توجه به ایمنی تردد، مســئولیتی 
همگانی اســت و همــه راننــدگان باید با 
پایبندی به این اصــول، در افزایش ایمنی 

جاده ها مشارکت داشته باشند.

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو 
ضمن اعلام خبــر ورود »رایزودگ« به بــازار، درباره 
تسهیل دسترسی به انســولین نوومیکس و مدیریت 

توزیع این دارو در سراسر کشور، توضیح داد.
 دکتر غلامحسین صادقیان در خصوص تامین و توزیع 
داروی انســولین برای بیمــاران دیابتــی اظهار کرد: 
پرمصرف ترین انسولین برای بیماران مبتلا به دیابت، 

قلمی و از نوع نوومیکس است.
وی با بیان اینکه این انســولین یک برند خارجی است 
و کارخانــه مربوطه مدتی دچار مشــکل تولید شــده 
بود و کمتــر از میزان نیاز جهانی تولید داشــت، گفت: 
به همین دلیل شــاهد کمبود در کشورهای مختلف و 

همچنین ایران بودیم.مدیــر کل دارو و مواد 
تحت کنترل ســازمان غــذا و دارو با تأکید 
بر اینکــه بــا پیگیری های انجام شــده این 
انسولین در دســترس بیماران قرار گرفت، 
افزود: اگر چه دشواری دسترسی بیماران به 
این دارو ممکن بود به یک یا دو روز هم برسد 

اما مشکل برطرف شد.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر تامین انســولین در 
کشــور شــرایط نســبتا خوبی دارد، گفت: از آنجا که 
انســولین نوومیکس به صورت ســهمیه ای در اختیار 
تعداد زیــادی از داروخانه ها قــرار می گیرد، در برخی 
داروخانه ها به  صورت کلی  و بیشــتر و مابقی بر اساس 

سهمیه  دریافت می کنند.
صادقیان با تأکید بر اینکه مشکلی در تأمین 
انســولین نوومیکس بر اســاس سهمیه در 
کشــور وجود ندارد، خاطرنشــان کرد: نوع 
ایرانی آن نیــز وارد چرخه توزیع شــده که 
دارویی مطلوب و مشــابه نوومیکس است، 
ضمن آنکه تحت پوشــش بیمه هــا نیز قرار 
دارد.وی با اشاره به اینکه داروی دیگری با نام رایزودگ 
نیز وارد بازار شده اســت که حتی بهتر از نوومیکس نیز 
عمل می کند، گفت: این دارو نیز تحت پوشــش بیمه  

نیروهای مسلح و سلامت قرار دارد.
مدیرکل داروی ســازمان غــذا و دارو با بیــان اینکه 

احتمالا در روزهای اخیر بیمه تأمین اجتماعی نیز این 
دارو را تحت پوشش قرار می دهد، افزود: در این صورت 
تقاضا برای نوومیکس کمتر می شــود و با اســتقبال 
پزشــکان و بیماران از رایزودگ دشــواری دسترسی 

کمتر می شود.
وی با اشاره به اینکه وضعیت تأمین انسولین نسبت به 
قبل بهتر شده و نوع ایرانی و خارجی آن در بازار موجود 
است؛ در خصوص نحوه توزیع انسولین گفت: انسولین 
داروی پرمصرفی اســت و بــه  محــض واردات و طی 
مراحل قانونی ترخیص و انجام آزمایش های مربوطه، 
در چرخه توزیع شــرکت ها قرار می گیرد و پلن توزیع 

همزمان به سراسر کشور ابلاغ می شود.

و دار

وخانه ها  توزیع سهمیه ای انسولین »نوومیکس« در دار
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بابرگزارییکنشستمشترکانجامشد
جزئیات همکاری بنیاد نمایش کودک با جشنواره 

تئاتر کودک و نوجوان
بنیاد نمایش کودک و دبیرخانه بیســت و نهمین جشنواره بین المللی 
تئاتر کودک و نوجوان هم زمان با برگزاری ایــن رویداد بین المللی در 

استان همدان برنامه های مشترکی را اجرا خواهند کرد.
 به نقل از روابط عمومی بیســت و نهمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان، داود کیانیان رئیس بنیــاد نمایش کودک به همراه 
برخی از اعضــای هیات مدیره این مجموعه متشــکل از منصور خلج، 
فائزه فیض شــیخ الاســلام و منوچهر اکبرلو در دیدار با امیر مشهدی 
عباس دبیر بیســت و نهمین جشــنواره بیــن المللــی تئاتر کودک 
و نوجوان ضمن حمایــت از فعالیت های انجام گرفتــه در دبیرخانه 
این رویداد، آمادگی خــود را برای برنامه ریزی و اجــرای برنامه های 
مشترک نمایشی و پژوهشــی در ایام برگزاری این رویداد بین المللی 

اعلام کردند.
انتشار کتاب های پژوهشی و تاریخ شــفاهی تئاتر کودک و نوجوان به 
بهانه برگزاری جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان با مشارکت 
بنیاد نمایش کودک و همراهی دبیرخانه جشنواره و انتشارات نمایش، 
نحوه برگزاری بخش رقابتی جشــنواره، تولید پادکست های آموزشی 
و پژوهشــی در حوزه تئاتر کودک و نوجوان، پرســش درباره مدیریت 
اجرایی جشــنواره تئاتر کودک و نوجوان، تاکید بــر محتوای اجرایی 
رویداد با محوریت انتقال طراوات و نشــاط بــه مخاطبان در گروه های 
سنی خردسال، کودک، نوجوان و بزرگسال، اجرای برنامه های جنبی 
نشاط بخش برای مخاطبان و مهمانان جشــنواره در ایام برگزاری این 
رویداد به مدیریت محتوایی بنیاد نمایش کودک، توجه ویژه به کارگاه 
های آموزشــی جشــنواره در حوزه های ملی و بین المللی، اکران فیلم 
آثار نمایشــی قدیمی حوزه تئاتر کودک و نوجــوان، برنامه ریزی برای 
برگزاری کارگاه های آموزشــی مجازی تئاتر، پیشــنهاد اجرای ویژه 
برنامه »قصه نمایــش« درایام برگزاری جشــنواره، برنامه ریزی برای 
برگزاری یک جشنواره حرفه ای در عرصه تئاترکودک و نوجوان، برنامه 
ریزی برای حمایت از گروه های نمایشی توان یاب حوزه تئاتر کودک و 
نوجوان از جمله نکاتی بود که در این نشست پیرامون آنها بحث و تبادل 

نظر شد.

امیر مشهدی عباس دبیر بیست و نهمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان همــدان هم در این نشســت مشــترک ضمن ارائه 
گزارشــی از روند فعالیت های ســتاد برگزاری جشــنواره در تهران و 
همدان توضیح داد: با وجود تمام مشــکلاتی که در عرصه های اجرایی 
جشــنواره ها وجود دارد اما به واســطه حمایت های خــوب مدیریت 
و همکاران اداره کل هنرهای نمایشــی و ســتاد برگزاری جشنواره در 
تهران و اســتان همدان تمام تلاش خود را انجــام داده ایم که این دوره 
از جشــنواره تبدیل به یکی از موثرترین و با کیفیــت ترین دوره های 
جشــنواره تئاتر کودک و نوجوان شــود. مســیری که بی تردید بدون 
حمایت های فکری و معنوی هنرمندان پیشکســوت این عرصه شدنی 
نیســت و دعوت امروز بنده از اعضای هیات مدیره بنیاد نمایش هم به 
همین علت انجام گرفته تا بتوانیم در یک فضای مشــارکتی با مشورت 
از شما عزیزان در برگزاری هرچه بهتر جشــنواره فعالیت هایی را انجام 

دهیم.
وی با اشاره به پیشنهادهای مطرح شده در این نشست مشترک افزود: 
طبیعتا برای برنامه ریزی و اجرای یک جشــنواره موثر در عرصه تئاتر 
کودک و نوجــوان ظرفیت ها و محدودیت های مالــی زیادی داریم که 
کار را برای همه ما ســخت می کند. اما بنــده و همکارانم نهایت تلاش 
خود را انجام می دهیم تا آنچه شــما بزرگواران در بنیاد نمایش کودک 
و دیگر مجموعه ها به ما پیشــنهاد می کنید در حد توان، اجرایی شود. 
ضمن اینکه بنده بســیار تاکید دارم که آنچه در این رویداد پیش روی 
مخاطبان قرار می گیرد اجرای یک جشنواره امیدبخش، شادی بخش 
و با طراوت باشــد که هم مخاطبان و هم گروه های شــرکت کننده از 
حضور در آن لذت ببرند. مســیری که با همکاری مجموعه هایی چون 
بنیاد نمایش کودک می تواند بازوی حمایتی بسیار موثری برای تحقق 

آن باشد.
دبیر بیســت و نهمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان در 
بخش پایانی صحبت های خود ضمن قدردانی از حمایت های مدیرکل 
هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، شهرداری همدان و 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان همدان در برگزاری هرچه بهتر 
این رویداد مهم بیان کرد: تلاش برای کوچک سازی و استانداردسازی 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان یکی از اهداف بلند مدت من 
است، مسیری که خوشبتختانه آقای نیلی )مدیرکل هنرهای نمایشی( 
هم روی آن تاکید دارد. بنابراین برای اجرای چنین رویکردی که لازمه 
برگزاری یک جشنواره حرفه ای است نیازمند حمایت ها و مشاوره های 
اعضای بنیاد نمایش کودک هســتیم تا هم در حوزه جشنواره و هم در 
حوزه های دیگر تئاتــر کودک و نوجوان از جمله گــروه های توان یاب 

اقدامات خوبی را انجام دهیم.
بیســت و نهمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان 
به دبیری امیر مشــهدی عباس توســط اداره کل هنرهای نمایشــی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی با حمایت اســتانی شهرداری همدان 
و مشــارکت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان همدان، انجمن 
هنرهای نمایشی ایران آبان ماه سال ۱۴۰۳ با شعار »تئاتر گفت وگوی 
بدون مرز« و بــا هدف »تقویت هــم دلی و همراهی، رشــد و آگاهی و 
اعتماد به نفس فرزندان ایران از مســیر هنر نمایش« در شهر تاریخی 

همدان برگزار خواهد شد.
»تحقق مشــارکت اجتماعی کــودکان و نوجوانان«، »ارتقای ســطح 
فرهنگ عمومــی«، »تقویت بنیان های اصیل خانواده و ارتباط نســل 
ها«، »آموزش شهروندی و افزایش مســئولیت پذیری با ایجاد زمینه 
مشــارکت فعال کودکان و نوجوان ایران زمین در تولید آثارنمایشی« 
به عنوان بخشــی از حقوق قشــر پویا و اثرگذار جامعــه بخش دیگری 
از اهداف ســتاد برگزاری بیست و نهمین جشــنواره بین المللی تئاتر 

کودک و نوجوان است.

قاب

فیلم کوتاه »خلیل« به تهیه کنندگی، نویســندگی و 
کارگردانی سید پیام حسینی موفق به کسب ۲ جایزه 

از جشنواره بین المللی فیلم لسینیا شد.
 به نقل از مشاور رســانه ای پروژه، فیلم کوتاه »خلیل« 
به تهیه کنندگی، نویســندگی و کارگردانی سید پیام 
حسینی، در اولین حضور جهانی خود، موفق به کسب 
جایزه بهترین فیلم کوتاه و جایــزه ویژه هیئت داوران 
از سی امین دوره جشــنواره بین المللی فیلم لسینیا در 

کشور ایتالیا شد.
DELLA LES�  جشنواره بین المللی فیلم لســینیا

SINIA در ســال ۱۹۹۵ تأســیس و تنها مســابقه 

ســینمایی ایتالیایی اســت کــه منحصراً 
به فیلم های کوتاه، مســتند و بلنــد درباره 
زندگــی، تاریخ و ســنت های کوهســتانی 
اختصاص دارد. در ایــن دوره، ۹۷ فیلم از ۴۸ 
کشــور در بخش های مختلف، برای کسب 

جوایز به رقابت پرداختند.
سی امین دوره این جشــنواره از ۲۳ آگوست 

تا اول ســپتامبر ۲۰۲۴ ) ۲ تا ۱۱ شــهریور ۱۴۰۳( در 
کشور ایتالیا برگزار شد.

در خلاصه داســتان »خلیــل« آمده اســت: خلیل، 
پسربچه ای ۱۳ ســاله بعد از مرگ پدرش نگران است 

که آیا پدر، به بهشــت می رود یا جهنم؟ او در 
تلاش است که از این موضوع مطمئن شود.

طاها چراغی، امید چراغــی، طاها محمدی، 
حســین مرادی، موســی هدایتی و شــوبو 
سلیمانی، بازیگران این فیلم کوتاه هستند و 
پخش بین الملل اثر را گروه دریچه ســینما و 

مؤسسه پناه فیلم بر عهده دارند.
عوامل فیلم کوتــاه »خلیل« عبارتند از: نویســنده، 
کارگردان و تهیه کننده: ســید پیام حسینی، مجری 
طرح: مؤسســه پناه فیلم، برنامه ریز: محمد درویشی، 
گــروه کارگردانی: حامد بقائیان، ســنور رشــیدی، 

منشــی صحنه: گشــین محمدیان، فیلم بردار: وریا 
عبدیانی، گروه فیلم برداری: ســامان پاسیان، آرمان 
صیدی، آیدا زندکریمی، صدابردار و صداگذار: ارسطو 
مفاخری، دســتیار صدا: بهرام مرادی، آهنگ ســاز: 
آرتین حامدی، تدوین: هادی احمدی، دستیار تولید: 
رئوف نصیــری، اصلاح رنــگ: مهران جبلــی، گروه 
صحنه: هیمــن کریمی، آرام خالدیــان، مدیر تولید: 
مرتضــی جلیلی، مدیر تدارکات: کیومرث شــاطبی، 
دستیار تولید: سامان فریدی، عکاس: حسین کرمی، 
طراح پوستر: متین خیبلی و مشــاور رسانه ای: علی 

کشاورز.

 »علیرضا عصار« قرار اســت پــس از ۸۳۹ روز دوری 
از صحنــه، از ۱۹ مهرماه بــه اجرای برنامــه بپردازد. 
یک خبر خوب برای هواداران ایــن خواننده تا یکی از 
تاثیرگذارترین خوانندگان نسل طلایی دهه ۷۰ کشور 
را با رپرتواری متفاوت و ارکســتری قدرتمند، دوباره 

روی سن اجرا مشاهده کنند.
 از ۳ تیــر ۱۴۰۱ کــه آخرین کنســرت علیرضا عصار 
در تهران بــه روی صحنه رفت تا ۱۹ آبــان ۱۴۰۳ که 
جدیدتریــن دور کنســرت های این خواننــده آغاز 
می شــود، ۸۳۹ روز می گــذرد. در این مــدت، عصار 
چندین تک آهنگ منتشر کرد و در تجربه ای متفاوت، 
اجرای برنامــه کنســرتینو را بر عهده گرفــت که در 
۶ قســمتی که تاکنون منتشر شده، توانســته با اقبال 

بالایی مواجه شود.

برگزاری کنسرت علیرضا عصار طی ۲ شب، 
خبر بسیارخوبی اســت که در میان هیاهوی 
خوانندگان پاپ که طی ۱۰ ماه ســال، ده ها 
سانس کنسرت را تجربه می کنند، یک اتفاق 

مهم به حساب می آید.
مهم از ایــن نظر که عصــار تقریبــا به تنها 
خواننده دهــه ۷۰ تبدیل شــده که حضور 

فعالی در مارکت این سال های موســیقی کشور دارد. 
هم می خواند، هم برنامه اجرا می کند و هم با ارکســتر 
بزرگ خود به روی صحنه می رود. در کنسرت پیش رو 
نیز عصار قصد دارد تا تور کنسرت های خود را از تهران 
کلید بزند و به شــهرهای دیگر برود. طرفــداران این 
خواننده به خاطر دارند که عصــار همواره عرق ویژه ای 
نسبت به کنســرت های پائیزه خود داشته و این بار نیز 

با مرتفع شدن مشــکلات، تور کنسرت های 
جدید خــود را از اول پائیــز و از تهران کلید 
می زند.تور کنسرتی که با رپرتواری متفاوت 
به نســبت دیگر کنســرت های این خواننده 
برگزار خواهد شــد و نوازنــدگان نیز مانند 
همیشــه و طبق وســواس خوب عصــار، از 

برترین های حوزه خود خواهند بود.
اینکه نماینده نسل طلایی موسیقی پاپ پس از انقلاب 
کشــور، اکنون درصدد تمرین بــرای دور جدیدی از 
فعالیت های خود اســت، فارغ از آن که یک خبر خوب 
محسوب می شــود بلکه خاطرات خوشــایند دیگری 
را نیز برای ما زنده می کند. اولین آلبوم رســمی عصار 
یعنی کوچ عاشقانه با اســتقبال خیره کننده مخاطبان 
مواجه شــد و بیش از ۱ میلیون نسخه فروخت. آماری 

که عصار را به عنوان پرطرفدارترین خواننده نیمه دوم 
دهه ۷۰ مطرح کرد.

در سال ۸۲، عصار، بزرگ ترین اتفاق در حوزه کنسرت 
موســیقی پاپ تاریخ کشــور را رقم زد. برگزاری ۲۴ 
سانس کنســرت طی ۱۲ شــب متوالی در برج میلاد. 
طی این کنســرت، ۱۱۰ نفر در قالب ارکستراسیون به 
روی صحنه رفتند و توانســتند جمعیت قابل توجهی 
از مخاطــب را بــه بــرج میــلاد بکشــانند. رکورد 
خیره کننده ای که تا امروز، هیــچ خواننده  حوزه پاپ 

نتوانست به حوالی آن نزدیک شود.
البته که عصار، کلکســیونی از نخســتین ها است. او، 
نخســتین خواننده پاپ داخل کشــور اســت که در 
اجراهایش، میکروفن را به ســمت مردم گرفت تا آنها، 

بخش هایی از کار را بخوانند.

خلیل

موسیقی

خریدار  مدیر شــبکه نســیم از بازگشت 
جناب خــان به این شــبکه با یــک برنامه 

مستقل خبر داد.
محمدرضا خوشــرو مدیر شــبکه نســیم 
در نشســت خبری این شــبکه بــا محور 
برنامه های جدید که ۱۹ شهریور ماه برگزار 
شــد، گفت: در مســیر فعالیت های شبکه 
نســیم ادامه برنامه های موفقی را که مردم 
دوست داشــتند، داشــته ایم مانند شبیه 
»دورهمی« و »خندوانــه«، ادامه »کودک 
شــو«، »شــوتبال« و فصل پنجم »دست 

فرمون«.
وی اضافــه کرد: برنامه ریــزی فصل جدید 
نفس را داریــم و برنامه هــای معارفی هم 
داشته ایم. رویکرد عدالت گستری این است 
که بشود همه تولیدکنندگان محتوا بتوانند 
در شــبکه ســرگرمی جمهوری اســلامی 
امکان تولید داشــته باشــند. ایــن امکان 
مهیا شده اســت در همین راستا مجموعه 
نمایشــی »چاخان پاخان«، »جورچین«، 
»خوش نمــک«، »بگــو بخنــد« و … را 
طراحی کرده ایــم. همچنین »شــهروند 
و مافیا« با تغییر شــبکه ای که پیدا کرد به 
برنامه های شبکه نســیم اضافه شده است. 
در برنامه های معارفی نیز »از سرگذشــت« 
با موضوع مرتبط تولید شد.خوشرو با اشاره 
به برنامه های جدید نیز گفت: »هزار و یک« 
که اسم قبلی آن »شــب های جناب خان« 
بوده است به آنتن می رســد. برآورد ما این 
است که اســتقبال زیادی از آن می شود. ۶ 
ماه است که اتاق فکر این برنامه در حال کار 
هستند، بخشی از برنامه یک مسابقه است و 
مهمانان و مجریانــی را در کنار جناب خان 
داریم و با هنرمندان مطرح کشــور صحبت 

شــده اســت که امیدواریم تا اواخر مهر به 
آنتن برســد.وی همچنیــن از اجرای یک 

مسابقه توسط فرزاد حسنی خبر داد.
مدیر شبکه نسیم با اشاره به مشکلات مالی 
شبکه عنوان کرد: هرگاه ۲ برند »دورهمی« 
و »خندوانه« دیگر روی آنتن نبودند شبکه 

نسیم با چالش مالی رو به رو بوده است.
وی با اشــاره به برنامه هــای جدید تصریح 
کــرد: فصل جدیــد برنامــه »بگوبخند« و 
»خوش نمک« به آنتن می رسد. فصل سوم 
»ســرنخ« با اجرای کامران تفتی و طراحی 
متفاوت تری می آید. برنامــه »برمودا« نیز 
با یک تیم ۲۰۰ نفره در حال ســاخت دکور 

جدید است تا فصل جدید آن به آنتن برسد.

وی با اشــاره به برنامه خانوادگی این شبکه 
عنوان کــرد: فصل جدید »کودک شــو« با 
آیتم هــا و طراحی های جدید مــی آید و از 

یلدا با شرایط جدیدتری به آنتن می رسد.
خوشــرو اضافه کرد: ستاره ســادات قطبی 
با اجــرای یــک برنامه مرتبط بــا خیاطی، 
»همبازی« و مسابقه »شــاداباد« از برنامه 
هایی هســتند که با فاصله متفــاوت تری 
پخش می شــوند. ســعی داریم در مقطع 
فعلی برنامــه های ســرگرم کننــده را به 
آنتن برســانیم تا مخاطب دنبال ترافیک و 

اینترنت نباشد.
مدیر شبکه نسیم درباره برخی نقدها به این 
شبکه تصریح کرد: ذائقه مردم متنوع شده 

است. تلاش این اســت که سرگرمی ها هم 
متنوع شــود. برخی از هنرمنــدان انتخاب 
کرده اند کــه در فضای شــبکه خانگی کار 
کنند، برخی هــم فقط مــی خواهند فقط 
در ســینما کار کنند. ما با آن هــا که مایل 
هســتند با تلویزیون کار کننــد همکاری 
داریم. هیچ شــائبه ای وجود نداشته باشد 
که برنامه ســازی بگوید من تمایل دارم اما 
شــبکه با ما همکاری نمی کنــد.وی اضافه 
کرد: هنرمندانی که چهره شــده اند از آنتن 
صداوســیما حرفه ای شــدند و یک روزی 
هنرمنــدان دیگری هم چهره می شــوند و 
ما این فضــا را آماده کرده ایم.مدیر شــبکه 
نسیم در پاسخ به سوال خبرنگار مهر درباره 

برنامه هایی که بیشــتر کپــی »خندوانه« 
و »دورهمی« بوده اند، گفــت: ما واقعا نمی 
خواهیم کپی داشته باشــیم، آن برنامه ها 
هم خودشان برگرفته از برنامه های دیگری 
بودند و البته که ایــن برنامه ها همچنان در 
سبد تولید شبکه هستند. ما همچنان آماده 
تولید برنامه های موفق هستیم. ریل گذاری 
برنامه هــای موفق قبلی یک طــرف و ریل 
برنامه های جدید هم در طــرف دیگر قرار 
دارد. اگر ببینیم برنامــه ای ظرفیت ندارد، 

ادامه نمی دهیم.
وی اضافه کرد: ما پول اضافــه نداریم. هیچ 
علاقه ای نداریم برنامه ســازی فقط کسب 
و کار کند. حوزه ســرگرمی در دنیا با چالش 
های جدی مواجه اســت و فقط محدود به 
ایران نیســت. ظرفیت هــای جدیدی در 

فضای مجازی هم ایجاد شده است.
خوشــرو درباره اعلام پربیننده شــدن »از 
سرگذشــت« یادآور شــد: آنچه اعلام شد، 
نظرســنجی مرکز تحقیقات نبوده اســت. 
طبق نظرسنجی رسمی »حسینیه معلی« 
پربیننده بوده است اما در ادامه حتما برنامه 
»از سرگذشــت« جــزو پرمخاطــب های 
سیما بوده اســت.وی درباره پخش قسمت 
های باقی مانــده »دورهمــی« نیز گفت: 
»دورهمی« و آقای مدیری مشــکلی ندارد 
و فکر می کنم یک گیــر اداری و قراردادی 
با تهیه کننده است که حل شود حتما ادامه 

آن قسمت ها را هم داریم.
خوشــرو درباره برنامه ایرج طهماسب نیز 
بیان کرد: »مهمانی« طراحی فصل دومش 
صورت گرفتــه، هم دکور جدیــد و هم تیم 
آماده کار است و امیدواریم مشکل مالی این 

برنامه هم حل شود تا به تولید برسد.

»خلیل« برنده ۲ جایزه از جشنواره فیلم لسینیا شد

بازگشت خواننده صاحب سبک؛ علیرضا عصار کنسرت می دهد

هجوخشونتدر»ستواناینیشمور«

خطری که تئاتر را تهدید می کند!
خریدار  کارگــردان نمایش »ســتوان 
اینیشــمور« که قرار اســت از ۲۲ شهریور 
روی صحنه برود، این نمایشــنامه را اثری 
وسوسه برانگیز دانست که می تواند آینه ای 

در مقابل مخاطبش باشد.
هستی حسینی کارگردان نمایش »ستوان 
اینیشــمور« نوشــته مارتین مک دونا که 
قــرار اســت از ۲۲ شــهریور در خانه هنر 
دیوار روی صحنه برود، دربــاره روند تولید 
ایــن اثر نمایشــی گفــت: ایــن نمایش از 
اوایل ســال ۱۴۰۳ تمرین های خــود را با 
گروهی از بازیگران جوان در تئاتر مســتقل 
تهران آغاز کــرد. بعــد از تمرین های اولیه 
و آمادگی بدنــی و ذهنی گــروه، تمرکز بر 
ترجمه نسخه انگلیســی نمایشنامه توسط 
اعضای گروه آغاز شــد و دراماتورژی توسط 
گــروه نویســندگان تئاتر مســتقل تهران 
انجام گرفت تا تمرین هــای اصلی نمایش 
شــروع شــود. در حین تمرین ها بر اساس 
شرایط کشــورمان و ویژگی های بازیگران 
دراماتــورژی و تمرین هــا روی متن ادامه 

داشت.
وی ادامه داد: تمرین ها بیش از ۶۰ جلســه 

۴ ســاعته در پلتفرم هنرهای اجرایی پستو 
انجام شد و نمایش بعد از دریافت پروانه اجرا 
آماده اجرا در خانه هنر دیوار شــده است و 
این روزها تمرین ها در ســالن اجــرا ادامه 

دارد.
حســینی درباره نوع نــگاه و رویکرد خود 
به نمایشــنامه »ســتوان اینیشــمور« با 
توجه به اینکــه پیش تر اجراهایــی از این 
نمایش به صحنه رفته اند، یادآور شــد: آثار 
نمایشنامه نویسان مهم قابلیت این را دارند 
که بارها و بارها با فرم و نگاه تازه اجرا شوند. 
آثار مک دونا هــم از این قاعده مســتثنی 
نیستند. نمایشنامه »ســتوان اینیشمور« 
موضوع های انســانی را هدف قرار می دهد 
و موضــوع انســان در هر شــرایط و زمانی 
می تواند مورد بحث قرار گیرد. نمایشــنامه 
»ســتوان اینیشــمور« همیشــه وسوسه 
برانگیز اســت و می تواند آینه ای در مقابل 
مخاطبش باشــد. به  نظرم اجرایی با شیوه و 
نگاه جدید به این نمایشنامه در این شرایط 
کارآمد است. کانسپت اجرایی ما مثل سایر 
اجراهایی که گروه تئاتر مســتقل تهران در 
این سال ها از نمایشنامه های مطرح جهان 

اجرا کرده رنگ و بوی خود را دارد.
این کارگــردان تئاتر دربــاره ویژگی های 
»ســتوان اینیشــمور« در شــیوه اجرا و 
طراحی هــا، توضیــح داد: نمایشــنامه 
»ستوان اینیشــمور« هجو خشونت است. 
در شــرایط کشــورهایی مثــل ایرلند در 
اواخر قرن بیستم که به شــرایط امروز ما 
هم بی ارتباط نیســت، بی قانونی و هرج و 
مرج ذاتا خشــونت آفرین است. خشونت 
بی شــکل و کمدی ســیاه و گروتسک در 
این نمایشــنامه دســتمایه ما برای خلق 
موقعیت هــای نمایشــی و ژســت های 
بازیگــران روی صحنه اســت. بازیگران با 
آمادگی جســمانی، کمــدی موقعیت مد 
نظر من را می سازند و با استفاده از طراحی 
صحنه، لبــاس و طراحی صــدا موقعیت 

تازه ای را شکل می دهند.
کارگــردان »ســتوان اینیشــمور« درباره 
چالش هــای اقتصــادی موجــود بــرای 
تولیــد این اثر نمایشــی در شــرایط فعلی 
اقتصاد تئاتر، تصریح کرد: متاســفانه حال 
تئاتــر این روزهــا خوب نیســت. اداره کل 
هنرهای نمایشــی که انتظار مــی رود در 

پــی برنامه ریزی و تامین زیر ســاخت های 
هنرهای نمایشــی باشــد، در چند ســال 
گذشته به این مســاله بی توجه بوده است. 
معاونت هنری وزارت ارشــاد هم نسبت به 
حوزه تئاتر بی تفاوت عمل کرده اســت. از 
طرفی اغلب ســالن های نمایش چه دولتی 
و چه خصوصــی و حتی برخــی گروه های 
نمایشــی صرفا به دنبال تامیــن اقتصادی 
خود هســتند و بــرای این کار دســت به 
تصمیم های عجیــب می زنند که بیشــتر 

تخریب هنر تئاتر است.
حسینی در پایان ســخنان خود تأکید کرد: 
گروه ما تمام تلاش خود را کرده اســت تا بر 

اصول فرهنگی خودش پایبند بماند. ماه ها 
تمرین کرده ایــم، از اســتعدادهای تازه و 
جوان استفاده کردیم و تلاش شده نمایش 
باکیفیتی به صحنه ببریــم. البته این نکته 
بســیار مهم اســت که اگر پروژه ای اقتصاد 
حداقلی خــود را تامین نکند، با شکســت 
روبه رو خواهــد شــد و امروز هــر اجرای 

فرهنگی در معرض این خطر است.
بازیگــران نمایش »ســتوان اینیشــمور« 
به ترتیب حــروف الفبــا عبارتنــد از پویا 
انصاری، امیر باباشهابی، علی دالوند، حمید 
عاشوری، محمد عبدالوند، عاطفه کوشکی، 

امیرحسین ویژگی.

 دعوت به مجمع عمومی عادی
 بطور فوق العاده

صاحبان سهام شرکت تفتان کیک به شماره ثبت 1795 و شناسه 
ملی 10500053778 با توجه به اینکه جلسه مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده مورخه 1403/06/10 به علت عدم کسب 
حد نصاب قانونی رسمیت نیافت؛ بدین وسیله از کلیه سهامداران 
شرکت تفتان کیک دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع 
عمومی عادی بطور فوق العاده )نوبت دوم ( شرکت که در ساعت 7 
صبح مورخ 1403/06/30 در زاهدان جاده میرجاوه شهرک صنعتی 
فاز یک شرکت تفتان کیک برگزار می گردد حضور به هم رساندد.

روزنامه  و  بازرسان  انتخاب   ، مدیران  انتخاب  جلسه:  دستور 
کثیرالانتشار 

سهامداران شرکت تفتان کیک
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میدان

بهنام روان پاک  کارشناس فوتبال با بیان 
این که بازیکنان شاغل در خارج از کشور در 
حد نام خود برای تیــم ملی ایران بازی نمی 
کنند، گفت: امارات در ســال هــای اخیر 
پیشرفت خوبی داشته اســت و بازی مقابل 

این تیم سخت است.
 تیم ملــی فوتبــال ایــران در هفته دوم 
رقابت هــای مرحلــه ســوم انتخابی جام 
جهانی امروز سه شــنبه ۲۰ شهریور رو در 
روی تیم ملی امارات قــرار خواهد گرفت. 
این بازی برای هر دو تیم از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت و با توجه بــه ۳ امتیازی 
بــودن دو تیم، پیــروزی در ایــن دیدار 
می تواند هر کدام از این تیم ها را ۶ امتیازی 

کند.
مســعود معینی پیشکســوت فوتبال، در 
رابطه با عملکرد تیــم ملی در بازی اول خود 
مقابل قرقیزســتان و مصاف با امارات اظهار 
داشــت: دیدار با قرقیزستان را به طور کامل 
مشــاهده کردم، بازیکنان لژیونر استخوان 
بندی اصلی تیم ملی را تشــکیل می دهند 
و در باشگاه هایی بازی می کنند که امکانات 
فوق العاده ای دارند، ما سه دوره است که به 
طور متوالی در جام جهانــی حضور داریم و 
در سال ۲۰۱۸ تیم موفقی در این مسابقات 

ظاهر شدیم.

بازیکنان لژیونر کیفیت لازم را در تیم 
ملی ندارند

او ادامــه داد: امکانات ســال ۲۰۱۸ اکنون 
در کشــور ما وجــود ندارد، یک ورزشــگاه 
اســتاندارد )آزادی( را داشتیم که آن هم بنا 
به دلایلی نمی تواند در انتخابی جام جهانی 
به کمک تیم ملی بیاید. بازیکنان لژیونر هم 
آنطور که باید در تیم ملی ظاهر نمی شوند، 
من بازی مهدی طارمی را زیر نظر داشتم اما 
او کیفیتی که در پورتــو و اینتر از خود ارائه 
داده بود را در تیم ملی نداشــت. با امکاناتی 
که در حال حاضر در اختیار داریم این اجازه 
را به بازیکــن نمی دهد کــه عملکرد خوب 
خود را نشــان دهد یا نگران شــرایط بدنی 

خود هستند.

تیم ملی افت و خیز زیادی دارد
کارشــناس فوتبال تصریح کــرد: فوتبال 
ورزشی اســت که درگیری در آن زیاد است 
و زمین ناهموار هم باعث می شود تا بازیکن 
با مصدومیــت مواجه شــود. روی هم رفته 
افت و خیز زیادی در تیم ملــی ایران دیده 

می شــود و در مقابل تیم هایی که در سطح 
۴ آســیا هســتند، بازیکنان هیچ انگیزه ای 
ندارند. بازیکنان تیم ملی باید به یاد بیاورند 
کــه در مقابل تیــم ملی مراکــش در جام 
جهانی ۲۰۱۸ با چــه انگیزه ای بازی کردند 
و توانســتند این تیم قدرتمنــد آفریقایی 
را شکســت دهند. یا در دیدار با اســپانیا و 
پرتغال هم ما در جام جهانی روسیه عملکرد 

بدی نداشتیم.

امارات در فوتبال باشگاهی و ملی 
پیشرفت خوبی داشته است

او افــزود: به نظرم بــرای بازیکنان ما عادت 
شــده که در مقابــل تیم ها ضعیــف و رده 
پایین انگیزه کافی ندارند اما هر طور شــده 
نتیجه را به ســود خود به پایان می رسانند. 
دیدار با تیم هایی مانند ازبکســتان و امارات 
که پیشرفت چشمگیری داشته اند برای ما 
سخت خواهد بود به خصوص ازبکستان که 
واقعاً یکی از سرسخت ترین حریفان ایران به 
شمار می رود. امارات هم در رقابت های اخیر 
توانسته نتایج بســیار خوبی را کسب کند و 
بازی آســانی برابر این تیم در روز سه شنبه 

نخواهیم داشت.
او تصریح کرد: امارات در گذشته مانند قطر 
توجهی به فوتبال باشــگاهی خود نمی کرد 
اما اکنون شاهد این هستیم که ۳، ۴ باشگاه 
اماراتی واقعــاً از کیفیت بالایــی برخوردار 
هستند و لیگ این کشــور هم بسیار قدرتی 

است. این روند خوب در تیم های باشگاهی 
امارات به تیم ملی این کشور نیز نفوذ کرده 
است. در مجموع مقابل امارات بازی آسانی 
نداریم اما بعید اســت که نتوانیم دست پرُ از 

زمین خارج شویم.

برنامه های قلعه نویی اجرایی نمی شود
او افزود: اگر بــه برنامه های تیــم ملی نگاه 
کنیم متوجه خواهیم شــد کــه قلعه نویی 
گناهی ندارد و برنامه هایی که ارائه می دهد 
اجرایی نمی شــود. یک تیم آماده بایستی 
کــه روی یک ســیکل بســیار منظــم و با 
برنامه ریزی شده حرکت کند و با برنامه جلو 
رود؛ با این حال به نظرم بازی راحتی مقابل 

امارات نخواهیم داشت.

بازیکنان ایران در داخل زمین 
هماهنگ نیستند

معینی تصریح کرد: نگرانی بیشــتر من در 
هماهنگی بین بازیکنان اســت، نه در دفاع، 
خط میانی و خط حمله بازیکنان آنطور که 
باید هماهنگ نیســتند. ما همــان فوتبال 
ایرانی خودمان را در زمین ارائه می کنیم در 
صورتی که فوتبــال در دنیای کنونی به یک 
فرمول تبدیل شده اســت. تیم هایی مانند 
ژاپن، کره جنوبی، عربســتان، ازبکستان و 
حتی قطر همانند اروپایی ها بازی می کنند 
و به سبک و شــیوه بازیکنان اروپایی توپ را 

در زمین به گردش در می آورند.

در گردش و سرعت توپ در زمین بازی 
مشکل داریم

او خاطر نشــان کرد: تیم های اروپایی از ۱۰ 
موقعیتی که برای گلزنی به دست می آورند، 
۷ تــوپ را به گل تبدیل می کننــد اما هنوز 
در کنترل و پــاس دادن تــوپ مانده ایم و 
نمی توانیم با ســرعت بالا توپ را به گردش 
در بیاوریم.پیشکسوت فوتبال گفت: با این 
حال من هیچ گلایه و انتقــادی از تیم ملی 
ندارم. قلعه نویی تــلاش حداکثری خود را 
با همراهی سایر اعضای کادر فنی می کند و 

امیدوارم که موفق هم شوند.

قدرت رهبری بازیکنان در داخل 
زمین بسیار مهم است

او در رابطه با عملکرد خطــوط تیم ملی در 
مصاف با قرقیزســتان گفت: اگر به تیم های 
مطرح دنیا نگاه کنیم متوجه خواهیم شــد 
که در ترکیب خود همه نوع بازیکن دارند که 
این موضوع درست است و همه نوع بازیکن 
برای یک تیم لازم اســت. قــدرت رهبری 
بازیکنان در داخل زمین دســت سرمربی 
نیســت به عنوان مثال در سال های گذشته 
وقتی که تیم ملــی والیبال در مســابقات 
خوب ظاهر می شد، سعید معروف به عنوان 
کاپیتــان تیم، بازیکنــان را در داخل زمین 
مدیریــت می کرد و باعث می شــد که روند 
بازی تیم در طول مدت مســابقه یکســان 

باشد.

روند یک بازی به خاطر هافبک تیم ها 
مربوط می شود

او ادامه داد: بیرانوند دروازه بان بسیار خوبی 
است و باید خود را از حاشــیه دور نگه دارد. 
مهم ترین مساله در فوتبال دنیا خط هافبک 
است. روند بازی یک تیم در دست بازیکنانی 
اســت که در خــط هافبک بــه کار گرفته 
می شوند. در دیدار اخیر تیم ملی آلمان که با 
مجارستان بازی داشت، خط هافبک آلمان 
روند بازی را در دســت داشت. خط هافبک 
خطی اســت که در فوتبال یک ســرمربی 
بازیکنان خــود را به صورت چهار یا ســه یا 

حتی بعضی مواقع ۵ نفره به کار می گیرد.

در فاز هجومی و دفاعی با تمام نفرات 
باید حضور داشته باشیم

معینی توضیح داد: ما بایــد بتوانیم در زمین 
بازی تعداد نفرات بیشتری را در فاز هجومی و 
دفاعی به کار گیریم. به نظرم در مواقع دفاعی 
۷ بازیکن و در مواقع هجومــی ۸ بازیکن باید 
به طور مداوم خــود را درگیر روند بازی کنند. 
خط هافبک ما خط هماهنــگ و خط خوبی 
نیست، ما وینگرهای خیلی خوبی در ترکیب 
تیم ملی داریم واقعاً خوب حرکت می کنند اما 
هماهنگی لازم بین هافبک های کناری دیده 
نمی شود.او ادامه داد: در خط دفاع مرکزی ما 
اشــتباهات فراوانی داریم امروز فوتبال دنیا 
به یک جایی رســیده به قــول آلمانی ها که 
می گویند بدون اشــتباه، بازیکــن ۹۰ دقیقه 
در دفاع مرکــزی بازی می کند بــدون اینکه 

کوچک ترین اشتباهی را داشته باشد.

امیدوارم قلعه نویی و کادرش در تیم 
ملی موفق باشند

او خاطر نشــان کرد: من با حوادث ناگهانی 
و غیر قابل منتظره بــازی کاری ندارم ولی 
اصــول بازی می گویــد که خط دفــاع این 
قدر باید منســجم و هماهنگ باشــند که 
هیچ اشــتباهی نداشته باشــد، در دیدار با 
قرقیزســتان، بازیکنان حریــف یکی، دو 
موقعیت فوق العاده خطرناک داشــتند که 
اگر تبدیل به گل می شــد باز کردن دروازه 
آنها کار بسیار دشــواری بود. در هر صورت 
امیدوارم کــه امیر قلعه نویی بــا کادر خود 
بتواند تیم ملی ایــران را به جام جهانی ببرد 
و البته که این مرحله ای نیست که ما نگران 
آن باشــیم مرحله بعدی یک مقدار سخت 
خواهد بود که باید عملکــرد تیم ملی را در 

مرحله گروهی جام جهانی سنجید.

بعد از کش وقوس های فراوان، سرانجام لوکاس ژوائو به 
عنوان مهاجم جدید پرسپولیس معرفی شد.

مدیران باشــگاه پرســپولیس در روزهای گذشــته و 
با توجه به اعلام نیاز خوان کارلــوس گاریدو، درصدد 
آن بودنــد تا یک مهاجــم خارجی جدیــد به خدمت 
بگیرند؛ آن هــم در حالی که سرخ پوشــان پایتخت در 
بازار نقل وانتقالات تابســتانه موفق به حفظ عیســی 
آل کثیر و جذب علی علیپور شــدند امــا عملکرد این 
مهاجمــان باتجربه، برای گاریــدو رضایت بخش نبود 
و همین مسئله سبب شــد تا سرمربی اســپانیایی به 
دنبال رقیبی تازه برای آل کثیر و علیپور باشد و در این 
مسیر، سرخ پوشــان پایتخت به ســراغ جذب مهاجم 
خارجی رفتنــد.آرون بوپندزا در کنــار امبایه نیانگ، 
جدی ترین گزینه های مطرح شده برای حضور در خط 
حمله پرسپولیس بودند که طی ســاعات گذشته، هر 

۲ بازیکن از دســترس سرخ پوشان پایتخت 
خارج شــدند؛ چرا که بوپندزا با مســئولان 
باشــگاه الزمالک مصر به توافق رسید و رسماً 
قرارداد خود را با این تیــم مصری امضا کرد 
و نیانگ هم بــه جمع بازیکنان تیــم الوداد 
مراکش پیوســت تا پرسپولیسی ها به سراغ 
گزینه جدیــدی بروند. جالب آنکه باشــگاه 

پرسپولیس با انتشــار اطلاعیه ای نسبت به عدم جذب 
نیانگ واکنش نشان داد و توضیحاتی را درباره چرایی 

عدم ثبت این انتقال ارائه کرد.
مدیران باشــگاه پرســپولیس بعد از جذب الکسیس 
گندوز، ایــوب العملــود، میــلاد محمدی، فرشــاد 
احمدزاده و علی علیپور، به دنبــال آن بودند تا بتوانند 
پروژه خود در بازار نقل وانتقالات تابســتانه را با جذب 
یک مهره نام آشــنا به پایان ببرند. با وجود مطرح شدن 

اســامی مختلف، سرخ پوشان پایتخت سعی 
داشتند تا در ســکوت با گزینه مدنظر خود، 
مذاکرات شــان را پیش ببرند که ســرانجام 
این مذاکــرات ثمربخش بــود و رایزنی های 
انجام شــده به توافق با لوکاس ژوائو، مهاجم 
پرتغالی-آنگولایــی ختم شــد و رســماً از 
او در نقــش مهاجــم جدید پرســپولیس 
پرده برداری شد.سرخ پوشــان پایتخت در شــرایطی 
با ژوائو به توافق رســیدند که این مهاجم باتجربه و ۳۱ 
ســاله، فصل گذشــته عضوی از تیم ام صلال قطر بود. 
بازخوانی کارنامه ژوائو نشــان می دهد که او ۱۰ بازی 
در لیگ ســتارگان قطــر، ۲ بازی در امیــرکاپ و یک 
بازی در انتخابــی لیگ قهرمانان آســیا برای ام صلال 
انجام داده که توانســته ۵ بار در نقــش گلزن در طول 
۱۳ بازی بدرخشــد و ۲ پاس گل هــم در کارنامه این 

مهاجم پرتغالی-آنگولایی به چشــم می خورد که آمار 
قابل قبولی محسوب می شود.

مهاجم جدید پرســپولیس کــه تجربــه قهرمانی در 
فوتبال باشــگاهی چین را همراه با تیم شانگهای پورت 
دارد، بیشترین دوران فوتبال خود را در چمپیونشیپ 
انگلیس گذرانده اســت؛ به طوری کــه او تجربه بازی 
برای تیم های شــفیلد ونزدی، بلکبرن و ریدینگ را در 
کارنامه اش دارد و در ۲۴۱ بازی در ســطح دوم فوتبال 
باشگاهی انگلیس، توانســته ۷۱ گل بزند و ۲۹ بار هم 
در نقش گل ساز درخشــیده تا آماری درخشان و البته 
تحسین برانگیز را از خود به جای گذاشته باشد. جالب 
آنکه ژوائو تجربه بــازی در فوتبال باشــگاهی پرتغال 
را هــم در کارنامه اش دارد که در لیگ برتر این کشــور 
توانسته، ۴۶ بار فرصت بازی به دســت آورد و ۶ گل در 

کارنامه این مهاجم باتجربه به چشم می آید.

پرسپولیس

وائو، رقیب جدید علیپور و آل کثیر طلسم خرید مهاجم خارجی پرسپولیس شکسته شد؛ ژ

مهریدریکقدمییاغیشدن!

اسدبیگی و منع رسمی از حضور در تمرینات پرسپولیس
خریدار  هافبــک باتجربه پرســپولیس 
رسماً در لیســت مازاد این تیم قرار گرفته و 
با فســخ احتمالی قرارداد او، به نظر می رسد 
که قرارداد سعید مهری با سرخ ها رسمیت 

پیدا می کند.
 مدیران باشگاه پرســپولیس شب گذشته 
موفق شدند با لوکاس ژوائو به توافق برسند 
و این مهاجــم پرتغالی-آنگولایی در قامت 
ششــمین خرید تابســتانی سرخ پوشــان 
پایتخت معارفه شــد؛ آن هم در حالی که تا 
پیش از خرید ژوائو، پرسپولیسی ها توانسته 
بودند با الکســیس گندوز، ایــوب العملود، 
میلاد محمدی، فرشــاد احمــدزاده و علی 
علیپور به توافق برســند و جــذب مهاجم 
پرتغالی-آنگولایی ســبب شــد تا سیمای 
خط حملــه سرخ پوشــان پایتخت تکمیل 

شود.
پرسپولیســی ها در شــرایطی که تنها ۴۸ 
ساعت برای ارسال لیســت بازیکنان خود 
برای حضور در لیگ نخبگان آســیا فرصت 
دارند، به دنبال آن هســتند تا همچنان به 
خریدهای تابســتانی خود ادامــه بدهند؛ 
آن هــم در حالی که گفته می شــود در این 
زمینه، میان مدیران باشــگاه پرسپولیس و 

خوان کارلوس گاریــدو، اختلاف نظرهایی 
وجــود دارد اما بــا این حال، سرخ پوشــان 
پایتخت درصدد آن هستند تا خط هافبک 
تیم شان را تقویت کنند و در این مسیر باید 
یک بازیکن از فهرســت پرسپولیس خارج 

شود!

اسدبیگی، قربانیِ عدم تغییر وضعیت 
اورونوف!

سرخ پوشــان امید داشــتند کــه وضعیت 
قراردادی اوستون اورونوف تغییر کند و نام 
او به فهرســت بازیکنان زیر ۲۵ سال انتقال 
پیدا کند اما با توجه به ثبت قرارداد اورونوف 
به عنــوان بازیکن بزرگســال، ایــن امکان 
برای پرسپولیســی ها فراهم نشــد. همین 
مسئله ســبب آن شده تا لیســت بازیکنان 
بزرگسال سرخ پوشــان تکمیل شود و حالا 
مدیران باشگاه پرســپولیس در شرایطی به 
دنبال جذب هافبک جدید برای تیم شــان 
هســتند که باید نام یک بازیکن از فهرست 

سرخ پوشان خارج شود.

میلاد ســرلک، مســعود ریگی، ســروش 
رفیعی، سینا اســدبیگی، محمد خدابنده لو 

و یاسین ســلمانی، بازیکنان حاضر در خط 
هافبک پرســپولیس محسوب می شوند که 
تصمیم مدیران باشــگاه، قطع همکاری با 
اسدبیگی است. او روز گذشته در ساختمان 
باشــگاه پرســپولیس هم حضور پیدا کرد 
اما جلســه این هافبک باتجربه با حســین 
بادامکی بی ســرانجام بود. حــالا از اردوی 
پرسپولیس خبر رسیده که نامه منع حضور 
در تمرین به دست سینا اسدبیگی رسیده و 
این مسئله بدان معناســت که سرخ پوشان 
در مسیر فســخ قرارداد اســدبیگی مصمم 
هســتند و به نظر می رســد که جدایی این 
هافبک باتجربه در آســتانه نهایی شــدن 

است.

توافق با مهری، غیرمنتظره و 
جالب توجه!

پرسپولیســی ها در حالی بــه دنبال قطع 
همکاری با سینا اســدبیگی هستند و گفته 
می شود که به زودی قرارداد او با سرخ پوشان 
پایتخت فسخ خواهد شــد که هدف شان، 
جذب سعید مهری اســت؛ هافبک باتجربه 
اسبق اســتقلال که فصل گذشته در آپوئل 
نیکوزیــا قبرس حضور داشــت و ســابقه 

پوشــیدن پیراهن تراکتور تبریــز و البته 
تیم ملــی ایــران را دارد و حــالا انتقال او 
به پرســپولیس می تواند نام ایــن هافبک 
باتجربه را به فهرســت یاغی هــای فوتبال 

ایران اضافه کند.
ســعید مهری در روزهای گذشته مذاکرات 
مثبتی با مدیران باشگاه پرسپولیس داشته 
و اگر اتفــاق خاصی رخ ندهــد، در صورت 
رسمی شــدن قطع همــکاری ســرخ ها با 

اسدبیگی، از مهری به عنوان آخرین خرید 
تابستانی پرســپولیس رونمایی خواهد شد 
که حضور این هافبک باتجربه در فهرســت 
سرخ پوشــان می تواند اتفاق جالب توجهی 
باشــد. البته که فســخ یک طرفــه قرارداد 
سینا اســدبیگی برای سرخ پوشان می تواند 
دردسرساز شود و باید دید سرانجام جدایی 
این هافبــک باتجربه در چه شــرایطی رقم 

خواهد خورد.

آمادگی ایران برای میزبانی نشست کمیته های 
المپیک آسیای میانه

 رئیس کمیته ملی المپیک، آمادگی کشــورمان برای میزبانی نشست 
کمیته های المپیک آسیای میانه را اعلام کرد.

پس از خاتمه چهل و چهارمین مجمع عمومی شورای المپیک آسیا که 
منجر به انتخاب راجاراندیرسینگ به عنوان رئیس OCA شد، نشست 
کمیته هــای المپیک زون آســیای میانه باحضور روســا و دبیران کل 

کمیته های المپیک کشورهای عضو برگزار شد.
در این نشســت اعضا ضمن بررســی تصمیمات نشست های قبلی 
بر همکاری مشــترک ورزشــی و برگزاری مســابقات دوره ای با 
هدف گسترش تعاملات و ارتقای ورزش کشــورهای منطقه تاکید 

کردند.
همچنین محمود خســروی وفا بطور رســمی آمادگی کشــورمان را 
برای میزبانی نشست بعدی روســای کمیته های ملی المپیک آسیای 
میانه اعلام کرده و عنوان داشــتند تا در راستای هماهنگی هر چه بهتر 
کشورهای آسیای میانه جهت افزایش همکاری های ورزشی، پایگاه یا 

یک دفتر مرکزی در یکی از کشورهای عضو تشکیل شد.
کمیته های ملی المپیک کشــورهای ایران، ترکمنستان، ازبکستان، 
قرقیزســتان، قزاقستان، تاجیکســتان و افغانســتان جزو کشورهای 

منطقه زون آسیایی میانه هستند.

درتازهترینردهبندی
سلیمی بهترین سنگین وزن تکواندو جهان

فدراســیون جهانی تکواندو بعد از پایان رقابت های المپیک، رده بندی 
بهترین های دنیا را اعلام کرد که هر چهار نماینده کشــورمان با کسب 

مدال در این بازیها به رده های بالای این جدول صعود کردند.
 پروسه کسب سهمیه المپیک از سوی فدراســیون جهانی تغییر کرده 
اســت. طبق قوانین جدیدی که فدراســیون جهانی اعلام کرده کسب 
امتیاز برای رســیدن به ســهمیه المپیک ۲۰۲۸ لــوس آنجلس به دو 

مقطع دو ساله تقسیم شده است.
 مقطع اول خردادماه ۱۴۰۳ تا خردادمــاه ۱۴۰۵ و مقطع دوم که برای 
تعیین ســهمیه های المپیک از اهمیت بیشــتری برخوردار اســت، از 
خردادماه ۱۴۰۵ تا یک ماه خردادماه ۱۴۰۷ که پروســه کسب سهمیه 

المپیک بسته خواهد شد.
بر همین اساس رنکینگ فدراسیون جهانی تکواندو در بخش المپیکی 
۱۰ خردادماه سال جاری صفر شــد و بعد از ثبت امتیاز چند تورنمنت 
بین المللی و بازی های المپیک، از ســوی فدراسیون جهانی اعلام شد. 
که هر چهــار نماینده کشــورمان که در پاریس موفق به کســب مدال 

شدند به رده های بالای جدول صعود کردند.

آرین ســلیمی که در المپیک موفق به کســب مدال طلا شد، با ۲۰۰ 
امتیاز جایگاه نخســت جدول را از آن خود کرد. مهران برخورداری در 
وزن ۸۰- کیلوگرم و ناهید کیانی در وزن ۵۷- کیلوگرم نیز بعد از مدال 
نقره این بازی ها بــا ۱۲۰ امتیاز رتبه دوم جــدول را به خود اختصاص 
دادند. مبینا نعمت زاده هــم با مدال برنز و کســب ۷۲ امتیاز به همراه 
»لنا استویکوویچ« از کرواسی در رده سوم جدول بهترین های دنیا قرار 

گرفت.
با توجه به آنکه امتیازات تکواندوکاران یک مــاه پیش از المپیک صفر 
شده بود، در ســایر اوزان نیز نفراتی که موفق به کسب مدال های طلا، 

نقره و برنز المپیک شدند صدر جدول را در اختیار دارند.

اصرارحریفپرسپولیسبهمیزبانیدرورزشگاه62هزارنفری
 فقط در ورزشگاه »ملک عبدالله« بازی می کنیم!

باشگاه الاهلی عربستان با انتشار بیانیه ای نســبت به حواشی به وجود 
آمده برای برگزاری دوئل با پرسپولیس واکنش نشان داده است.

رقابت های لیگ نخبگان آسیا رســماً از هفته آینده فعالیت خود را آغاز 
می کند و طبق برنامه ریزی انجام شده، استقلال باید در تهران به مصاف 
الغرافه قطر برود که این مسابقه روز بیست وششم شهریورماه از ساعت 
۲۱:۳۰ در ورزشگاه شهدای شهر قدس تهران برگزار خواهد شد؛ البته 
که هنوز این ورزشگاه رسماً تایید نشده اما گفته می شود که نواقص در 

حال رفع ورجوع است.
 همزمان با این دیدار، پرسپولیسی ها باید در عربســتان کار خود را در 

نخستین دوره لیگ نخبگان آسیا آغاز کنند.
شــاگردان خوان کارلوس گاریدو در اولین بازی شان در لیگ نخبگان 
آســیا میهمان الاهلی عربســتان خواهند بود که محــل برگزاری این 
مسابقه هم جنجال آفرین شده اســت؛ چرا که مسئولان باشگاه الاهلی 
اصرار به برگزاری مسابقه تیم شــان مقابل پرسپولیس در ورزشگاه ۶۲ 
هزار نفری ملک عبدالله دارند اما با توجه بــه اینکه یک روز قبل از دوئل 
الاهلی و پرسپولیس، مصاف تیم های الاتحاد و الوحده در لیگ حرفه ای 
عربســتان به میزبانی این ورزشــگاه برگزار خواهد شــد، درخواست 

مسئولان باشگاه الاهلی رد شده است!

 برای میزبانی از پرسپولیس در ورزشگاه ملک عبدالله
 تاکید داریم

باشــگاه الاهلی عربســتان که خواهان تعویــق یــک روزه دیدار با 
پرسپولیس است، حالا با انتشار بیانیه ای نســبت به حواشی به وجود 
آمده واکنش نشان داده که مســئولان باشگاه عربســتانی از حضور 
هواداران شان در جدال با حریف ایرانی حمایت کرده و در بیانیه خود 
نوشته اند: »باشــگاه الاهلی ضمن اعلام پیروی از فدراسیون فوتبال و 
سازمان لیگ حرفه ای عربســتان، برای برگزاری بازی لیگ نخبگان 
آســیا در ورزشــگاه ملک عبدالله در راســتای حفظ حقوق باشگاه و 

هوادارانش تاکید می کند«.

ما زمانی ورزشگاه معرفی کردیم که برنامه لیگ عربستان 
نیامده بود!

مســئولان باشــگاه الاهلی در واکنش بــه چرایی به وجــود آمدن 
ایــن حواشــی در بیانیه شــان توضیح داده انــد: »الاهلــی در پی 
کســب صدور مجوز حرفه ای از ســوی کمیته حرفه ای فدراسیون 
فوتبال عربســتان و حضور در لیگ نخبگان آســیا ورزشگاه بازی با 
پرسپولیس را ۲۴ ســاعت پس از دریافت برنامه بازی ها در تاریخ ۲۶ 

مرداد مشخص کرد. 
در این زمان سازمان لیگ حرفه ای عربستان برنامه بازی های هفته های 
ســوم تا هشــتم را اعلام نکرده بود«. با وجود بیانیه نویسی انجام شده، 
کنفدراسیون فوتبال آسیا درخواســت الاهلی برای تعویق ۲۴ ساعته 
بازی با پرســپولیس را رد کرده و  محل برگزاری دیدار ۲ تیم همچنان 

مشخص نیست.



راهبری  رئیس  مومنی   اصفهان-مریم 
شرکت های گروه فولاد مبارکه گفت: باهدف 
ارزش افزایی، ارتقای عملکرد و هماهنگی میان 
شرکت ها، تدوین جهت گیری های استراتژیک 
شرکت های گروه فولاد مبارکه با موفقیت به 

پایان رسید.
فولاد  گروه  شرکت های  راهبری  رئیس 
تهیه  گفت:  خبر  این  اعلام  ضمن  مبارکه، 
فولاد  گروه  شرکت های  جهت گیری  اسناد 
مبارکه با انتخاب ۲۳ شرکت اصلی از خردادماه 
سال جاری آغاز شد و در حال حاضر با حضور 
مدیران عامل و هیئت مدیره و مدیران شرکت ها 
و نمایندگان فولاد مبارکه در حال نهایی سازی 

این اسناد هستیم.
مجید مونسان تصریح کرد: انتظار می رود اسناد 
۲۳ شرکت منتخب در مهر ۱۴۰۳ نهایی گردد 
و طی جلساتی در آبان ماه این اسناد به تصویب 
مدیرعامل و مدیران فولاد مبارکه برسد و به 

شرکت های گروه ابلاغ گردد.

به گفته رئیس راهبری شرکت های گروه فولاد 
مبارکه، این اقدام به منظور ارزش افزایی و ارتقای 
عملکرد و هماهنگی میان شرکت ها انجام شده 
و این امکان را فراهم می آورد که با یک دیدگاه 
مشترک و استراتژیک به چالش ها و فرصت های 

آینده پاسخ دهیم.
وی با اشاره به دیگر مزایای این فرایند افزود: 
این جهت گیری استراتژیک همچنین به بهبود 
تصمیم گیری ها و افزایش بهره وری در تمامی 
انتظار  و  کرد  خواهد  کمک  سازمان  سطوح 
برای  روشن  مسیری  تهیه شده  اسناد  می رود 

حرکت شرکت ها در افق ۱۴۱۰ فراهم آورد.
تعالی  و  استراتژی  مدیر  شجاعی،  سیامک 
گفت  خصوص  این  در  فولادمبارکه  سازمانی 
بزرگ هم افزایی  موفقیت هلدینگ های  رمز   :

شرکت های زیرمجموعه است
استراتژیک  جهت گیری  اهمیت   : افزود  وی 
دنیای  در  به ویژه  گروه،  یک  شرکت های  در 
پیچیده و رقابتی امروز، انکارناپذیر است. این 

اهداف  تا  می کند  کمک  شرکت ها  به  فرایند 
مشترک با استراتژی کلان گروه را تعیین کنند و 
به این ترتیب میان آن ها هم افزایی بیشتری ایجاد 
گردد. این امر می تواند به بهبود عملکرد، افزایش 

بهره وری و کاهش هزینه ها منجر شود.
شجاعی تصریح کرد:امروزه یکی از رموز موفقیت 
شرکت های  هم افزایی  بزرگ،  هلدینگ های 
زیرمجموعه و جلوگیری از تخریب ارزش است 
که از طریق همسویی شرکت ها ایجاد می گردد. 
یک  ایجاد  به  نه تنها  استراتژیک  جهت گیری 
چشم انداز مشترک کمک می کند، بلکه باعث 
تقویت فرهنگ سازمانی و ایجاد حس تعلق در 
میان کارکنان نیز می شود. این عوامل در کنار 
هم به ایجاد یک اکوسیستم کاری قوی و پایدار 
منجر می شود که می تواند در برابر چالش های 

آینده مقاومت کند.
مدیر استراتژی و تعالی سازمانی فولادمبارکه 
سازمانی  به عنوان  مبارکه  فولاد  گروه   : گفت 
با  کشور  در  بنگاه داری  الگوی  و  پیشتاز 

استراتژی شرکت  تدوین  مدل  از  الگوبرداری 
مشاوره BCG با تعیین مدل کسب وکار فعلی 
شرکت های گروه و تحلیل های مختلف محیطی، 
استفاده از نظر پیشکسوتان و متخصصان صنعت 

فلسفه  شامل  خود  استراتژیک  ارکان  فولاد، 
ارزش های  و  چشم انداز  مأموریت،  وجودی، 
سازمانی را بازنگری و استراتژی های محوری را 

به شرح زیر تدوین کرد.

حصارکشی  اجرایی  عملیات  سروش    سمنان-رضا 
محور میامی به کاهک در دو باند رفت و برگشت، محدوده 
تردد یوزپلنگ آسیایی روز پنجشنبه با حضور سیدمحمدرضا 
هاشمی استاندار سمنان آغاز شد. تولد ۶ یوز جدید نیز در 

منطقه حفاظت شده توران گزارش شده است.
 این طرح با هزینه بیش از ۵۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور به طول ۲۶ 
کیلومتر اجرایی می شود. این طرح در محور میامی - سبزوار 
در منطقه میاندشت برای حفظ گونه در حال انقراض یوزپلنگ 
آسیایی اجرا می شود. از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون، ۲ تصادف 
جاده ای یوزپلنگ آسیایی در میامی استان سمنان به وقوع 
پیوست. نماینده مردم شهرستان های شاهرود و میامی در 
مجلس شورای اسلامی در آیین آغاز عملیات اجرای فنس 
کشی محور میامی-کاهک گفت: ۶ مورد تولد یوزپلنگ جدید 

در منطقه ثبت شده که امری ارزشمند است.
احمد عجم افزود: بحث حصارکشی امری ضروری است، اما در 
این حوزه باید تدبیر شود تا مردم پس از اجرای حصارکشی از 

محدودیت های سرعت، ابراز ناراحتی نداشته باشند.
وی با اشاره به اینکه حفظ این گونه باارزش جانوری بسیار با 
اهمیت است، ادامه داد: حوزه زیست انسانی، گیاهی و جانوری 

از یکدیگر جدا نیستند و مردم بهترین حافظان منابع طبیعی و 
محیط زیست محسوب می شوند.

 یوزپلنگ گونه ای در خطر انقراض است و اکنون فقط شماری 
از آنها در ایران و آفریقا زیست می کند.

حصارکشی به طول پنج کیلومتر و کاهش سرعت به ۸۰ 
کیلومتر در ساعت در بخشی از جاده ترانزیتی تهران - مشهد 
در محدوده استان که قلمرو یوزپلنگ آسیایی است، بخشی از 
اقدامات انجام شده برای کاهش تلفات تصادف های جاده ای 
یوزپلنگ و دیگر جانوران در بخشی از جاده ترانزیتی تهران- 
مشهد در منطقه عباس آباد- میاندشت در شهرستان میامی 
است. منطقه توران یا خارتوران در شرق استان سمنان در 
شهرستان شاهرود یکی از سه منطقه حفاظت شده ایران 
با مساحت یک میلیون و ۴۷۰ هزار هکتار، خاستگاه زیست 

یوزپلنگ ایرانی به شمار می رود.
شهرستان های  مردم  نماینده  عجم،  احمد  آیین  این  در 
شاهرود و میامی در مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام و 
المسلمین محمد عزیزی امام جمعه میامی، علیرضا آشوری 
فرماندار میامی، جمعی از مدیران کل ستادی و اجرایی استان 
به همراه مدیران دستگاه های اجرایی و اقشار مختلف مردم 

حضور داشتند.

سمنان
ثبت تولد ۶ یوز جدید؛

پلنگ در میامی آغاز شد حصارکشی محدوده تردد یوز

شـرکت  مدیرعامـل  پـور   مشهد-یاسـروطن 
شـهرکهای صنعتـی خراسـان رضـوی گفـت : شـهرک 
صنعتـی "خـادم الرضـا" ۲ هـزار و ۳۰۰ هکتـار وسـعت 
دارد و بزرگتریـن شـهرک صنعتـی شـرق کشـور اسـت 
کـه در آینـده بـه پنـج هـزار هکتـار خواهـد رسـید، 
تاکنـون بـا ۱۵۰ سـرمایه گذار در ایـن شـهرک قـرارداد 
 منعقـد و زمیـن واگـذار شـده و واحدهـا در حال سـاخت

 است.
بازدیـد  حاشـیه  در  طوسـی«  فرشـچی  »جعفـر   
از شـهرک صنعتـی خـادم الرضـا )ع( ، اظهـار کـرد : بـا 

وجـود مشـکلاتی کـه در مقابـل سـرمایه گـذاران وجـود 
 دارد، مشـکل کمبـود زمیـن بـرای اسـتقرارواحدهای 
راه انـدازی  قالـب  در  مشـهد  در   صنعتـی 
شـهرک صنعتـی "خـادم الرضـا" در شـرق ایـن شـهر 

شـد. برطـرف 
وی بـا اشـاره بـه بزرگتریـن اقـدام ایـن مجموعـه در 
توسـعه زیرسـاختهای شـهرکها صنعتـی اسـتان ، افـزود 
: ایـن شـهرک از موقعیـت اسـتراتژیکی برخـوردار اسـت 
بـه طـوری کـه در نزدیکـی شـهر فرودگاهـی، گمـرک 
شـهید مطهری، خـط ریلـی، دهکـده لجسـتیک، آزادراه 

حـرم تـا حـرم و جـاده هـای مواصلاتـی قـرار داشـته و 
نزدیکتریـن شـهرک صنعتـی به مشـهد اسـت، عـلاوه بر 
ایـن در محور توسـعه شـرق قـرار گرفتـه کـه درآمدزایی 

و اشـتغالزایی فراوانـی دارد.
خراسـان  صنعتـی  شـهرکهای  شـرکت  مدیرعامـل 
رضـوی گفـت: ایـن شـرکت ۲ رسـالت عمـده دارد کـه 
یکی ایجاد و توسـعه شـهرکها و نواحی صنعتـی و دیگری 
توانمندسـازی واحدهـای صنعتـی کوچـک در داخـل 

اسـت. شـهرکها 
بـه گفتـه فرشـچی صنایـع کوچـک ۹۴ درصـد از کل 

صنایـع و ۵۵ درصـد از اشـتغال صنعتـی کشـور را به خود 
اختصـاص داده انـد لـذا نیازمنـد حمایـت بیشـتری از 

سـوی دولـت هسـتند.
وی اظهـار کـرد: شـرکت شـهرکهای صنعتـی خراسـان 
رضـوی در راسـتای توانمندسـازی واحدهـای صنعتـی 
یـک سـری خدمـات شـامل برگـزاری تورهـای صنعتی، 
پرداخـت تسـهیلات در قالـب وجـوه درآمـدی، کمک به 
دانـش بنیان شـدن آنهـا، برگزاری کلاسـهای آموزشـی، 
کمکهـای مالی بـرای حضـور در نمایشـگاه هـای داخلی 

و خارجـی را بـه آنهـا ارائه داده اسـت.

خراسان رضوی
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام:

انعقاد ۱۵۰ قرارداد با سرمایه گذاران در شهرک صنعتی خادم الرضا )ع(

اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
از کاهش حوادث شبکه فاضلاب در شمال غرب  این شهر 
با اتصال حوضچه های کلکتور از خط قدیم به خط جدید 

خبرداد. 
حسین اکبریان  اظهار داشت: با اجرای هشتمین حوضچه 
اتصال، خط قدیم شبکه فاضلاب به خط جدید در خیابان 
شهیدان کاظمی متصل شد که منجر به کاهش حوادث 

شبکه فاضلاب در شمال غرب شهر اصفهان می شود.
فاضلاب  فرسوده  بازسازی شبکه  پروژه  به  اشاره  با  وی 

خیابان شهیدان کاظمی افزود: از بهمن ماه سال گذشته 
عملیات اصلاح و بازسازی این شبکه به طول ۱۸۹۰ متر 
با لوله قطر ۱۴۰۰ میلی متر به صورت مستمر در دستور 
کار قرار گرفت و هم اکنون با احداث هشتمین حوضچه 
بازسازی شبکه  عملیات  به جدید،  قدیم  از خط  اتصال 
فرسوده فاضلاب در شمال غرب اصفهان پایان یافت، این 
در حالیست که هزینه این عملیات بیش از ۵۰۰ میلیارد 

ریال برآورد شده است.
اکبریان با اشاره به اهمیت کاهش حوادث شبکه فاضلاب 

در اصفهان اظهار داشت: کلکتور فاضلاب خیابان شهیدان 
کاظمی به قطر ۱۴۰۰ میلی متر به دلیل قدمت بالای ۵۵ 
سال دچار فرسودگی شده وموجب وقوع حوادث متعدد 
شبکه فاضلاب در این منطقه شد، بنابراین بازسازی آن از 
اهمیت بسزایی برخوردار بوده است، همچنین حجم انتقال 
فاضلاب از طریق کلکتور واقع در خیابان شهیدان کاظمی 
به تصفیه خانه فاضلاب شمال، بیش از ۱۵۰۰ لیتر در ثانیه 

است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان اضافه کرد: 

شبکه فاضلاب شهر اصفهان قدمتی بیش از ۵۵ سال دارد 
که ۳۰۰ کیلومتر آن نیاز به بازسازی دارد و در این میان ۳۰ 
کیلومتر آن باید در کوتاه ترین زمان مورد اصلاح و بازسازی 

قرار گیرد.
اعتباری  گرفته،  صورت  تلاش های  با  اکبریان  گفته  به 
در حدود ۲ هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات ماده ۵۶ و 
مشارکت بانک ها برای بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب شهر 

اصفهان تخصیص یافته است.

اصفهان
مدیرعامل شرکت آبفای استان اصفهان:

حوادث شبکه فاضلاب در شمال غرب شهر اصفهان کاهش یافت

در  پیشکاری   فرزاد  ملایی   سنندج-فاطمه 
نوزدهمین جشنواره امتنان از تعاونی های برتر کردستان 
در سنندج اظهار کرد: سال گذشته هزار و ۴۰۰ میلیارد 
ریال تسهیلات به بخش تعاون استان پرداخت شد و 

امسال این رقم به هزار و ۴۵۰ میلیارد ریال افزایش یافت.
افزود: تعاون مسیر تحقق سیاست های اصل۴۳ و  وی 
۴۴ قانون اساسی و مردمی سازی اقتصاد است که سند 
توسعه بخش تعاون نیز در همین زمینه تدوین و ابلاغ شده 

و سالانه باید ۲ درصد به سهم بخش تعاون افزوده شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان با بیان 
اینکه روحیه ایثار، جهاد و همدلی راهکار گذر از مشکلات 
اقتصادی است، افزود: از نظام آموزش و پرورش فرهنگ 

کار و تلاش توام با تعاون و همکاری باید آغاز شود.
پیشکاری ادامه داد: مالیات و صادرات نیز از مولفه های 
ویژه در توسعه بخش تعاون است تا چشم انداز مناسبی 
منکر  اینکه  بیان  با  وی  شود.  فراهم  بخش  این  برای 
تعاون  شد:  یادآور  نیستیم،  تعاون  حوزه  مشکلات 
و  تحمیلی  جنگ  جمله  از  عرصه  هر  در  همکاری  و 

رخدادهای طبیعی که ورود پیدا کرد، موفق بوده ایم.
اجتماعی کردستان گفت:  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
خانواده ها از کودکی فرزندان خود را فرهنگ کار و تلاش 
و تعاون آشنا کنند چرا که گام اول در خانواده و بعد از آن 

در مدرسه و دانشگاه تکامل می یابد و نقش کلیدی خود 
را در جامعه ایفا می کنند. پیشکاری تاکید کرد: آموزش 
که  چرا  باشد  جامعه  در  تعاونگران  برنامه  سرلوحه 
بزرگترین سرمایه توسعه پایدار هر جامعه ای بسته به 
تقویت آموزش است. وی افزود: ۳۲۰ تعاونی مسکن داریم 
که با نقص هایی همراه است اما تعاون های حوزه صنعت، 
معدن، توزیعی، خدماتی و مصرفی بهترین عملکرد را 
داشته اند. پیشکاری یادآور شد: وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی یکی از دستگاه هایی است که در خط مقدم 
ارتباط با مردم و خدمت رسانی قرار دارد و بیش از ۷۰ 
درصد جامعه تحت پوشش خدمات این وزارتخانه هستند.

وی افزود: سهم تعاون در اقتصاد کشورمان، ۲۵ درصد 
باید باشد که این موضوع هنوز محقق نشده و نیازمند 

تسهیلات ارزان قیمت و کم سود هستیم.

راهداری  کل  مدیر  فخارزاده   کرمانشاه-حسنا 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: از ابتدای 
سالجاری تاکنون ۱ میلیون و ۳۵۰ هزارمسافر توسط 
ناوگان حمل و نقل عمومی استان کرمانشاه جابجا شده 
است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۱ درصد 
مدیرکل  کهریزی  شهرام  سید  است.  داشته  افزایش 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه اظهار 
داشت: طی ۵ ماهه سال جاری ۱ میلیون و ۳۵۰ هزار مسافر 
توسط ناوگان حمل و نقل عمومی مسافر  استان کرمانشاه 
جابجا شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

افزایش ۱۱ درصدی داشته است.
وی گفت: ۱۵۰ هزار برگه صورت وضعیت برای ناوگان 
اتوبوسی، ۳۹ هزار برگه برای ناوگان مینی بوسی، ۹۳هزار 

برگه برای ناوگان سواری در استان کرمانشاه صادر شده 
است که نسبت  به مدت مشابه سال قبل با رشد ۳ درصدی 

روبرو است.
وی گفت: همچنین طی ۵ ماهه سال جاری ۳۵۴ هزار 
مسافر به وسیله اتوبوس، ۶۷۹ هزار نفر با مینی بوس و ۳۱۷ 
هزار نفر توسط سواری جابه جا شده اند. مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: در ناوگان 
حمل و نقل عمومی استان ۲ هزار و ۲۲۳ راننده و ۱ هزار و 

۹۵۲ دستگاه ناوگان مسافربری فعالیت دارد.
وی درباره اقدامات شاخص حوزه مسافر در ایام اربعین 
حسینی )ع( گفت: اعزام روزانه ناوگان سواری، میدل باس، 
مینی بوس و اتوبوس به پایانه مرزی خسروی، استقرار 
چندین شرکت مسافری و تجهیز خوابگاه رانندگان در 
این پایانه مرزی، انتشار نرخ  مصوب از مبدا پایانه مرزی 
خسروی به سراسر کشور در محل استقرار شرکت ها و 
نظارت مستمر پرسنل این اداره کل بر نحوه عرضه بلیط 
با نرخ های مصوب و... که   مسافرین بدون هیچ گونه 
تاخیری توسط ناوگان آماده به کار به سراسر کشور جابجا 
می شدند. سید شهرام کهریزی در پایان افزود: مسافران 
ناوگان حمل و نقل عمومی می توانند هرگونه شکایات و 
انتقاد خود را با سامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت راه ها مطرح و 

پیگیری نمایند.

کردستان کرمانشاه
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کردستان خبر داد:

پرداخت هزارو ۴۵۰ میلیارد ریال تسهیلات به بخش تعاون
از ابتدای سال جاری تاکنون صورت گرفت؛

افزایش ۱۱ درصدی تردد مسافر از استان کرمانشاه 

رئیس راهبری شرکت های گروه فولاد مبارکه خبر داد؛

وه فولاد مبارکه پایان موفقیت آمیز تدوین جهت گیری های استراتژیک شرکت های گر

مدیر منطقه خراسان رضوی اعلام کرد : 

 خدمت رسانی مطلوب به زائران ومجاوران بارگاه 
قدس رضوی ایام پایانی ماه صفر 

مشهد-سمیه باقرزاده  مدیر منطقه خراسان رضوی گفت : با توجه به 
برنامه ریزی های انجام شده ،با وجود رشد هشت درصدی مصرف بنزین در 
منطقه در ایام پایانی صفر، تامین سوخت وخدمت رسانی به زائران ومجاوران 

به نحو مطلوب انجام شد.
 علی اصغر اصغری گفت: امسال نیز با توجه به حضور میلیونی زائران و مسافران 
در دهه ی پایانی صفر ، برنامه ریزیهای لازم قبل از شروع ایام مذکور برای تامین 
بنزین وخدمت رسانی مطلوب انجام گردید و خوشبختانه علیرغم رشد هشت 
درصدی مصرف بنزین نسبت به ایام مشابه در سال گذشته هیچ مشکلی در 

روند سوخترسانی در خراسان رضوی نداشتیم.
  مدیر منطقه خراسان رضوی یادآور شد: در بازه زمانی ۱۱ تا۱۶ شهریور ماه 
جاری در منطقه خراسان رضوی ۴۳ میلیون لیتر بنزینبه مصرف رسید که 
بیشترین میزان مصرف در شهر مقدس مشهد در ۱۵ شهریورماه ،حدود ۶ 

میلیون لیتر ثبت شد.
  اصغری ابراز امیدواری کرد این منطقه توانسته باشد در سایه عنایات ثامن 
الحجج و با همراهی کارکنان منطقه، با ایجاد شرایط لازم و مطلوب ، به رضایت 

حداکثری زوار امام رضا )ع( و شهروندان گرانمایه نایل شده باشد

وژه مکانیکی آبخیزداری در حوزه وَل آغوز  پر
شهرستان ساری به اتمام رسید 

ساری-امیری فر    رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری 
گفت : عملیات مکانیکی آبخیزداری جهت احداث بند سنگ و ملا تی در حوزه 
و روستای ول آغوز شهرستان ساری به حجم تقریبی ۲۶۰ مترمکعب به اتمام 
رسید. دکتر مسعود نادری افزود : با افتتاح و بهره برداری از این پروژه، سرعت 
سیلاب کاهش یافته که موجب جمع شدن آب در مخزن )دلتا( پشت بند می 

شود و در نتیجه تأثیر به سزایی در کنترل و مهار رسوبات دارد.
وی خاطر نشان کرد : به علاوه با کاهش سرعت جریان سطحی، نفوذپذیری آب 
به لایه های زیرین خاک افزایش یافته و منابع آبی در پایین دست ) چاه، چشمه، 
آب بندان ها و ذخایر آبی( تقویت می شود. همچنین با جلوگیری از ورود 

رسوبات به داخل آب بندان، عمر مفید آن بالا می رود.

اراضی ملی به مساحت ۳ هکتار در حوزه استحفاظی 
شویلاشت شهرستان ساری رفع تصرف شد 

ساری-امیری فر  رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان 
ساری گفت :  اراضی ملی به مساحت ۳ هکتار در حوزه استحفاظی شویلاشت 

شهرستان ساری رفع تصرف شد 
دکتر مسعود نادری  افزود :  در راستا ی حفاظت و صیانت از انفال،، با اجرای یک 
فقره تبصره ذیل ماده ۵۵، اراضی ملی به مساحت ۳ هکتار واقع در پارسل ۲۴ 
و ۲۵  هفت خال روستای خوارخون، توسط سرجنگلبان و نیروهای حفاظتی 
منابع طبیعی ساری حوزه استحفاظی شویلاشت، ناظر حوزه و نیروهای 

شرکت نکاچوب رفع تصرف و اعاده به وضع سابق شد.

برگزاری رزمایش همدلی و توزیع کمک های مومنانه 
در شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب

کرمانشاه-حسنا فخارزاده   رزمایش همدلی و توزیع کمک های مومنانه 
در شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب برگزار شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران، پایگاه بسیج 
رهروان ولایت شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب در راستای تحقق فرمایشات 
مقام معظم رهبری)مدظله العالی( و عمل به مسئولیت های اجتماعی خود 
اقدام به برگزاری رزمایش همدلی و توزیع کمک های مومنانه در کرمانشاه 
نمود. بر همین اساس این شرکت در دو نوبت اقدام به توزیع غذای گرم و 

همچنین بسته جیره خشک در بین نیازمندان شهر کرمانشاه نمود.

بسته ویژه بیمه سلامت برای حمایت از بیماران 
دیابتی

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیر کل بیمه سلامت گلستان  گفت: چهار 
قلم داروی نوترکیبی جدید، پرمصرف و قیمت بالای بیماران دیابتی، تا هفتاد 
درصد با حمایت بیمه عرضه می شود. سید محمد حسینی گفت: این دارو ها 

شامل گلوتریو، لینا گلیپتین، سیتا گلیپتین و امپاگلیفلوزین است.
وی ادامه داد: برای انسولین لومیر نیز تا سقف ۹۰ درصد تخفیفات بیمه ای در 
نظر گرفته شده است. حسینی اضافه کرد: دستگاه اندازه گیری قندخون به 

صورت کامل تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر این، دستگاه لانست یا همان سوزن سنجش 
قندخون و نوار دستگاه هم تحت پوشش بیمه است.حسینی گفت: دستگاه 
سی جی ام که در زمان بستری بیماران دیابتی مورد استفاده قرار می گیرد 
نیز رایگان شد.وی افزود: بیماران دیابتی برای استفاده از این خدمات، باید به 
داروخانه مراجعه و با ورود به سامانه تحت پوشش بیمه خود، داروی مورد نظر 

را نشان دار کنند

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ناترازی گاز چالشی برای فصل سرما
خریــدار   یکــی از چالش های اصلی کشــور 
ناترازی انرژی به خصوص گاز اســت که بر اساس 
اعلام وزیر نفت در زمســتان امسال ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب ناتــرازی گاز خواهیم داشــت؛ با این 
حال ۵۴ درصد گاز تولیدی توســط ۷۰۰ شرکت 
بزرگ صنعتی مصرف می شود.در گستره پهناور 
کشورمان، گاز طبیعی به عنوان اصلی ترین منبع 
انرژی، با ســهمی چشــمگیر ۷۰ درصد از سبد 
ســوخت، جایگاهی بی همتــا و انکارناپذیری را 
به خود اختصاص داده اســت. با این حال، به رغم 
اینکه ایران دارای دومیــن ذخایر متعارف گاز در 
جهان اســت، مشــکلات ناترازی گاز همچنان 
بر این بخش ســایه افکنده و مانع از بهره برداری 
کامل از این منبع ارزشــمند شده است؛ در حالی 
که گاز طبیعی می توانســت به ثروتــی بیکران 
و فرصت های نامحدود بدل گــردد، اما اکنون به 
مشکلی بزرگ تبدیل شــده که نیازمند تدبیری 

اساسی و توجه ویژه است.

2۵0 میلیون مترمکعب ناترازی گاز
محســن پاک نژاد وزیر نفــت نیز روز گذشــته 
)یکشنبه( در مراسم معارفه خودش، گفت: یکی 
از چالش های اصلی کشــور هم اکنون تشــدید 
ســالانه ناترازی گاز و بنزین در کشــور اســت و 
پیش بینی می شود در اوج مصرف گاز در زمستان 
امســال، با ۲۵۰ میلیون مترمکعــب ناترازی گاز 
روبه رو باشیم.وی با تاکید بر آثار منفی ناترازی گاز 
در صنایع عمده و نیروگاه های کشور، تاکید کرد: 
اگر در زمینــه افزایش تولیــد گاز و فرآورده های 
نفتی با توجه به رشــد مصرف دست روی دست 
بگذاریم، کشــور دچار مشکل های زیادی خواهد 
شــد. رفع ناترازی یک موضوع چندبعدی است و 
مدیریت مصرف باید در دســتور کار همه نهادها 
و دستگاه های اجرایی قرار گیرد.گزارش ها نشان 
می دهند کــه در نیمه اول ســال ۱۴۰۲، میزان 
مصرف گاز طبیعی به ۱۱۷ میلیــارد مترمکعب 
رســید و در فصول پاییز و زمســتان، این رقم به 
۱۳۲ میلیارد مترمکعــب افزایش یافت.آمارهای 
موجود حاکی از آن اســت که از ســال ۱۳۹۰ تا 
۱۴۰۱، میزان مصرف گاز به طور میانگین سالانه 
۴.۸ درصد افزایش یافته است؛ در مقابل، متوسط 

رشد تولید گاز در همین دوره، تنها ۳.۸ درصد در 
سال بوده است.

این اختلاف یک درصــدی در نرخ رشــد تولید 
و مصــرف، بــه ناتــرازی روزانــه ۲۰۰ میلیون 
مترمکعبی گاز دامن زده است. این ناترازی نه تنها 
فشــار زیادی بر مصرف انرژی وارد کرده، بلکه به 
تدریج موجب ظهــور چالش هــای اقتصادی و 

توسعه ای بزرگی برای کشور شده است.

سهم کمتر مردم در مقابل مصرف بالای 
صنایع بزرگ

برخلاف باور عمومی که مصرف عمــده گاز را به 
بخش خانگی نســبت می دهــد، واقعیت تصویر 
متفاوتی را به نمایش می گذارد. بر اساس آمارها، 
۷۰ درصد از مردم تنها کمتــر از ۱۰ درصد از کل 
مصرف گاز کشــور را به خود اختصاص می دهند. 
در مقابل، ۷۰۰ شــرکت بزرگ صنعتی به تنهایی 
مســئول مصرف ۵۴ درصــد از کل گاز کشــور 

هستند.
طبق گزارش های اخیر، صنایع فلزات اساســی، 
محصولات شیمیایی، عرضه برق، گاز، بخار و آب 
گرم، فرآورده های نفتی، کک و سوخت هسته ای، 
به تنهایی ۹۲ درصد از کل گاز اختصاص یافته به 
صنایع بورســی را مصرف کرده اند.این بخش ها با 
مصرف بالا، ســهم عمده ای از منابع گازی کشور 
را به خــود اختصــاص داده و به ویــژه در صنایع 
فلزی، مانند آهن و فولاد و ســرب و روی، شــاهد 
مصرف بالای انرژی و نادیــده گرفتن معیارهای 
بهینه سازی هســتیم.مصرف بیش از حد انرژی 

در این صنایع نه تنها موجــب افزایش هزینه های 
تولید و کاهش سودآوری می شود، بلکه سهم قابل 
توجهی از منابع گازی کشور را به هدر می دهد؛ در 
نتیجه، بهینه سازی مصرف انرژی در این بخش ها 
و اجرای اســتانداردهای بهینه ســازی می تواند 
تأثیرات چشمگیری بر کاهش اتلاف منابع گازی 

و بهبود بهره وری اقتصادی داشته باشد.
بــا توجه بــه گــزارش ســتاد راهبــری تحول 
دولت، میــزان هدررفت گاز پیش از رســیدن به 
مصرف کننــدگان نهایی به انــدازه ۷۲۱ میلیون 
بشکه نفت در ســال تخمین زده شــده است که 
به معنــای اتــلاف روزانه بیــش از ۳۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز در طول زنجیره تأمین اســت. این 
مقادیر نشان دهنده مشــکلات قابل توجهی در 
فرایندهــای تولید و توزیع گاز اســت که موجب 
افزایش هزینه ها و کاهش کارایی در بهره برداری 
از منابع انرژی می شــود.اگر دولت به بهینه سازی 
فرایندهــای تولید و توزیع بپــردازد، می تواند به 
طور قابل توجهی ناترازی فعلــی مصرف گاز، که 
بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون مترمکعب در روز برآورد 
می شــود، را کاهش دهد.بهبود زیرساخت های 
انتقال و کاهش تلفات در شبکه گازرسانی نه تنها 
می تواند به افزایش بهره وری و کاهش هزینه های 
انرژی کمک کند، بلکه موجب بهبود امنیت انرژی 
و کاهش تأثیرات زیست محیطی نیز خواهد شد. 
به این ترتیب، اتخاذ اقدامــات مؤثر برای کاهش 
هدررفت گاز و بهینه سازی مدیریت منابع، نقش 
حیاتی در بهبود وضعیت اقتصادی و تأمین انرژی 

پایدار کشور دارد.
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 42CrMo4 تولید موفقیت آمیز كلاف گرم گرید 
در فولاد مباركه  و مجتمع فولاد سبا

در سال »جهش تولید با مشارکت مردم« برای نخستین بار گرید جدید، 
استراتژیک و بسیار پرکاربرد 42CrMo4 با موفقیت در مجتمع فولاد 
سبا و شرکت فولاد مبارکه تولید و کشورمان از واردات این محصول 

نیز بی نیاز شد.
غلامرضا سلیمی ، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن تأیید این خبر گفت: این 
گرید یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداستفاده در صنایع قطعه سازی و صنایع 
ماشین سازی است و به نام تجاری Mo۴۰ شناخته می شود. این فولاد که در گروه 
فولادهای عملیات حرارتی پذیر قرار می گیرد، به واسطه طیف وسیعی از خواص 
مکانیکی که با استفاده از عملیات حرارتی ایجاد می شود در قطعات مخصوص 
و  صنعتی  ابزارآلات  تخت،  فنرهای  صنعتی،  قالب های  ساخت  قدرت،  انتقال 
کشاورزی، سیلندرها و چرخ دنده ها کاربرد دارد. علاوه بر این خاصیت سخت کاری 
سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از این گریدها در صفحات سایشی و چرخ 

زنجیرها را ممکن می سازد.
به گفته سلیمی، یکی از استراتژی های پنج گانه فولاد مبارکه طی حدود سه 
سال اخیر استفاده حداکثری از ظرفیت های تولید با تمرکز بر تولید محصولات 
ویژه با ارزش افزوده بالاتر بوده است و بحمدالله در این مسیر با تولید بسیاری از 
محصولات که عمدتاً وارداتی بوده اند به توفیقات ارزشمندی دست یافته ایم. نکته 
حائز اهمیت در این فرایند این است که فولاد مبارکه با انتقال تجارب خود به 
سایر تولیدکنندگان داخلی، زمینه را برای حرکت آن ها به سمت تولید محصولات 
تجاری فراهم نموده و خود نیز با تمرکز حداکثری برای تولید محصولاتی که 
سرمایه گذاری،  می نماید،  فراهم  کشور  و  شرکت  برای  بیشتری  ارزش افزوده 

مطالعات و اقدامات گسترده ای انجام داده است.
وی بر این باور است که تحقق این استراتژی گامی دیگری در مسیر ارتقای جایگاه 
فولاد مبارکه بوده است. اگرچه پیش تر این محصول در جهان تولید شده، اما 
به دلیل تحریم ها امکان واردات آن ها فراهم نبوده است و با این دستاورد کشور ما 
نیز به جرگه تولیدکنندگان این قبیل محصولات خاص پیوسته است و از واردات 

آن ها بی نیاز و طبیعتاً از خروج ارز از کشور جلوگیری خواهد شد.
  معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز با چنین رویکردی محصول 
جدید ۴۲CrMo۴ که در صنعت بسیار پرکاربرد است، در فولاد مبارکه و مجتمع 

فولاد سبا تولید شده که شایسته است از زحمات همکاران در مجتمع فولاد سبا 
و شرکت فولاد مبارکه به خاطر همه تلاش هایی که برای تحقق اهداف شرکت و 
توسعه و سربلندی صنعت فولاد کشور متحمل می شوند، تشکر و قدردانی نماییم.

در پی کسب این موفقیت برخی از مدیران و دست اندرکاران تولید این محصول 
چنین گفتند:

 
 علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه:

  در راستای هدف استراتژیک توسعه محصولات جدید در فولاد مبارکه گرید 
فوق مصارف  گرید  تولید شد.  و  پذیر ۴۲CrMo۴ طراحی  عملیات حرارتی 
گسترده ای در صنایع به ویژه قطعه سازی و ماشین آلات دارد. در این فرایند، پس 
از طراحی آنالیز مناسب شیمیایی و تعیین پارامترهای دمایی نورد گرم در واحد 
متالوژی و روش های تولید در فولادسازی، ذوب ریزی و ریخته گری این گرید انجام 
و پس از کنترل های لازم در مرحله تولید و کنترل کیفی تختال ها به نورد گرم 
ارسال شد و با در نظر گرفتن شرایط خاص نورد برای چنین محصولاتی، عملیات 
نورد گرم نیز با موفقیت انجام شد و پس از آن کیفیت محصول مورد بررسی قرار 

گرفت.
این فولادها از گروهای عملیاتی حرارتی پذیر و مقاوم به سایش بوده و در صنایع 
خودرویی و کشاورزی کاربرد دارند. با توجه به نیاز مشتریان امکان آنیل این 
محصول نورد گرمی نیز وجود دارد تا مراحل تولید در کارخانه مشتری راحت تر 

انجام شود.
از همکاری تمامی واحدهای تولید، پشتیبانی و به ویژه نواحی فولادسازی و نورد 
گرم و همچنین از واحد برنامه ریزی فروش، کنترل کیفی و آزمایشگاه که در تمامی 
مراحل تولید این گرید خاص نیز همکاری لازم را به عمل آوردند، تشکر و قدردانی 
می نماییم و امیدواریم با اجرای طرح های توسعه پیش رو، راه تولید محصولات 

جدید هموارتر شود و شاهد بی نیازی کشور از واردات باشیم.

 بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا:
با توجه به اهداف کلان شرکت، همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سبا با تدبیر 
کلاف  این  شدند.   ۴۲CrMo۴ گرید گرم  کلاف  تولید  به  موفق  مثال زدنی 

فولادی برای اولین بار در ضخامت های 6، ۸، ۱۰ و ۱۲ میلی متر 
تولید گردید. این گرید ازجمله فولادهای آلیاژی عملیات حرارتی 
محسوب می گردد و از خواص بارز آن می توان به استحکام پیچشی 
و استحکام خستگی بالای آن اشاره کرد که موارد استفاده بسیاری 

در صنایعی مانند قطعه سازی و ماشین سازی دارد.
در سال های اخیر توسعه سبد محصولات با حمایت مدیریت ارشد 

سازمان در دستور کار قرار گرفته و هم زمان با رشد کمّی و کیفی سبد 
محصولات مجتمع فولاد سبا هم افزوده شده است. این موفقیت را به کلیه 

همکاران و ذی نفعان گروه فولاد مبارکه تبریک عرض می کنم و امیدواریم 
با تجاری سازی و تولید محصولات استراتژیک، ویژه و با ارزش افزوده بالا بتوانیم 
رضایت مشتریان را جلب کنیم و کشور را از واردات این گونه محصولات بی نیاز 

نماییم.

 آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع فولاد سبا:
با توجه به دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد سبا و همچنین احاطه آن ها بر 
تکنولوژی خطوط CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادسازی 
روز دنیا، استراتژی مجتمع فولاد سبا در حوزه توسعه سبد محصولات، تولید 
گریدهایی بود که در کشور تولید نشده بود و یا تولید آن ها با چالش های جدی 
همراه بود که ازجمله آن ها می توان به گریدهای فولادهای زنگ نزن، الکتریکی، 
دوفازی، کورتن و ... اشاره کرد. در سال ۱۴۰۳ استراتژی مجتمع فولاد سبا در 
حوزه توسعه سبد محصولات، تولید بالاتر از ۸۰ درصد گریدهای در حال تولید در 
برترین کارخانه های مشابه خارجی قرار گرفت. عمده این گریدها شامل گریدهای 
فولادهای  سایش،  به  مقاوم  فولادهای  فنر،  فولادهای  حرارتی پذیر،  عملیات 
زنگ نزن مارتنزیتی و... است؛ بنابراین نقشه راهی در این زمینه تدوین شد که 

تولید این گرید نیز در همین راستا تولید گردید.
 کلاف گرم فولاد ۴۲CrMo۴ اولین بار است که در مجتمع فولاد سبا تولید 
می شود. با توجه به اینکه بیش از ۹۰ درصد از مصرف این گرید در ضخامت های 
بیش از ۸ میلی متر است و تا کنون این ابعاد در کشور تولید نشده بود، برنامه ریزی 
بر تولید این ضخامت ها انجام شد و ضخامت های ۱۰،۸ و ۱۲ میلی متر گرید 

۴۲CrMo۴ برای اولین بار در کشور تولید شد.

 مهدی، ناظم الرعایا رئیس نورد گرم سبا:
با توجه به اینکه یکی از اهداف اصلی مجتمع فولاد سبا افزایش سبد محصولات 
بازار  از گریدهای موردنیاز  افزایش رضایت مشتریان است، یکی  و در پی آن 
۴۲CrMo۴ در برنامه تولید قرار گرفت که در ساخت مخازن و قطعات خودرو 
استفاده می شود. نظر به اینکه استحکام گرم این گرید بالای ۲۰ درصد از گریدهای 
نرمال بیشتر است، توزیع بار در قفسه های نورد جهت جلوگیری از پیچیدگی و 
توقف نورد بسیار حائز اهمیت است. با توجه به شرایط متالورژیکی و گریدهای 
نزدیک، پیش بینی های لازم و جداول و نیروهای نوردی با هماهنگی کارشناسان 
مربوطه قبل از نورد به صورت کامل آماده سازی شد؛ ولی در زمان نورد، پیش بینی 
نیروهای نوردی کمتر از مقدار واقعی بود که به صورت آنلاین تغییرات اصلاحی 
اعمال شد و در ادامه به شرایط مطلوب و استاندارد رسیدیم. رسیدن به این 
هدف بزرگ نتیجه تشکیل کارگروهی کامل و قابل تقدیر واحدهای مختلف تولید 

و برنامه ریزی تولید و پشتیبانی است.


